
Ny organisasjon for brune bier i Norge. Side 310
Oslohonningen er helt ren. Side 331  

NUMMER 11

2014



Birøkteren S T Y R E L E D E R  H A R  O R D E T

Nr 11 - 2014 130 årgang
ISSN 0800-2002

Dyrskuevegen 20, 2040 Kløfta
Tlf: 63 94 20 80
E-post: post@norbi.no
Internett: www.norbi.no
Bankkontonummer: 2650.25.26285

Redaktør: Trond Gjessing
Bidragsyter: Roar Ree Kirkevold
ree.kirkevold@combitel.no
Tlf: 908 27 397 (kveld)

Layout: Kreative typer, Horten
Trykk: Nr1 Trykk Grefslie A/S
Opplag: 3.150

Abonnementspris 2014:
Norge kr. 530,- Norden: NOK 560,-
Øvrige Europa: NOK 570,-
Medlemmer i Norges Birøkterlag får bladet           
gjennom medlemskap i lokallag.
«Birøkteren» kommer med 12 nummer 
i året, derav 1 dobbeltnummer.
Neste nummer av Birøkteren 
utkommer ca. 5. desember.

Stoff/annonser:
Redaksjonen forbeholder seg rett til å 
bearbeide innkommet stoff. Tidsfrister for stoff, 
annonsebestillinger og materiell er den 8. måne-
den før det skal på trykk. Annonsepriser fås ved 
henvendelse til Norges Birøkterlag.  
Private småannonser kr. 120,- + mva (=150,-).

Styret i Norges Birøkterlag:
Karl John Amdahl (leder) ..............Tlf: 922 90 474
kja@online.no

Marco Neven (nestleder) ..............Tlf:    901 08 484
sognebia@frisurf.no

Sissel Thomassen  .......................       Tlf:  468 23 588
sisselgoodgame@gmail.com

Ingar Tallakstad Lie ......................Tlf: 909 58 907
tallalie@online.no

Per Ove Røkholt .......................... Tlf: 64 96 56 71
per.rokholt@nmbu.no

Leder for underutvalg 
i Norges Birøkterlag:
Avlsrådet: Ingar Tallakstad Lie ......Tlf: 909 58 907
Redaksjonskomiteen:
Karl John Amdahl ........................  Tlf.  922 90 474
Rekrutterings- og opplæringsutvalg: 
Per Ove Røkholt  .......................... Tlf. 64 96 56 71

Dronningenes årlige merkefarger:

Sekretariatet:
Sekretariatet i Norges Birøkterlag er til for deg. 
Har du spørsmål kan vi kontaktes per brev, e-post 
(post@norbi.no, el. hver enkelt) eller telefon 
63 94 20 80 mellom kl. 08.00 og 16.00.

Forsidebilde:
Sortér ut gamle tavler og svart voks nå.
Foto: Roar Ree Kirkevold.

Daglig leder og redaktør
Trond Gjessing

Henvendelser ang.:
Organisasjonsspørsmål.

Næringspolitikk, driftsøkonomi, 
driftsteknikk.

Sykdommer og 
forebyggende helsearbeid.

Tips til Birøkteren.
trond.gjessing@norbi.no

Tlf: : 947 85 774

Seniorrådgiver 
Eli Åsen

Henvendelser ang.:
Kurs, rekruttering, 

informasjon.
Hjemmesiden, 

medlemsprogrammet.
Økologisk. 

Generelt om bier og birøkt.
eli.aasen@norbi.no

Tlf: 948 50 824

Seniorrådgiver
Bjørn Dahle

Henvendelser ang.:
Avlsarbeidet, dronningavl, 
testing, reinavlsområder 

og parestasjoner.
Sykdommer og forebyggende 

helsearbeid.
Generelt om bier og birøkt.

bjorn.dahle@norbi.no
Tlf: 947 83 374

Sentralbordet
8-16 (stengt 11.30-12.00)

Henvendelser ang.:
Innmelding/utmelding/

kontingent
Påmelding møter/kurs

Sukkeravgift
Bestilling av kursmateriell, 

brosjyrer osv.
post@norbi.no 

Tlf: 63 94 20 80

Norsk birøkt i fremtiden, hvordan ser, den ut?
Norsk birøkt har i de siste 10 år hatt en betydelig nedgang. Rundt 
tusen færre medlemmer i Norges Birøkterlag og drøye 20 tusen 
kuber færre i produksjon. Dette har stor betydning både for produk-
sjon av norsk honning og for pollinering av kulturvekster og ville vek-
ster. Heldigvis, de siste to årene har medlemsmassen og søkningen 
til birøkten økt, spesielt i år, 2014. Rundt 500 har gått nybegynner-
kurs. Allikevel er det all grunn til å se på situasjonen, den har hatt en 
bekymringsfull utvikling.

Styret i Norges Birøkterlag vil begynne å se på fremtidsutsiktene 
for norsk birøkt, vi vil prøve å kikke inn i «glasskula» for å ha en 
mening og strategi for utviklingen fremover. Det er mange momenter 
som må vurderes, hvor bor birøkterne, hvem er de, hvilke prioriter-
inger har de og hva ønsker de å få ut av sin birøkt? Vi ser at HC 
har stor mangel på norsk honning, mere og mere av honningen går 
den korteste veien til forbruker. Via Bondens marked, gårdsbutikker, 
messer og direktesalg, kortreist mat har blitt populært i Norge. I til-
legg ser vi flere oppkjøpere som er villig til å betale betydelig bedre 
enn HC, vi har fått mye som ligner på utviklingen som har gått i flere 
år i Sverige.

Det som er helt klart, NB er avhengig av at det fortsatt er interesse 
for næringsrettet birøkt i Norge. Og at noen vil fortsette med hon-
ningproduksjon i stor skala. De fleste av prosjektene vi får penger 
for å drive er knyttet opp imot at honningproduksjon betraktes som 
næring. Uten disse prosjektene har vi bare en ren interesseorgan-
isasjon igjen som må finansieres stort sett av kontigenten dere 
betaler. Da blir det tynt med ansatte i sekretariatet!

Det er denne utfordringen vi tar fatt på i styret i Norges Birøk-
terlag. For å være forberedt på endringer i en eller annen retning 
som vi kanskje ikke tror vil skje, eller kan skje. Det eneste sikre 
om fremtiden er at den er usikker. Det kan være lurt å se på flere 
utviklingsmodeller for å være forberedt på det uventede. Kanskje er 
det en tanke at dere ute i lokallag og fylkeslag også tar opp ballen i 
et møte. Hva skjer med norsk birøkt i de neste 5 år?

Karl John Amdahl

2011 2012 2013 2014 2015 20162010

Utgitt av
NORGES BIRØKTERLAG
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En halv million til 
pollen og propolis

AV ROAR REE KIRKEVOLD

Norges Birøkterlag er i vinden 
om dagen. Flere store prosjekter 
settes i gang, det søkes etter nye 
folk og antall medlemmer øker.

Nå har også Innovasjon Norge 
innvilget 500.000 kroner til et 
toårig forprosjekt om andre 
produkter enn honning.

Det er klart vi er stolte over 
dette, sier daglig leder Trond 
Gjessing. Honningprisen er ofte 
ikke nok for å sikre en god inntekt 
for dem som satser på nærings-
birøkt. Flere og flere satser på 
dronningproduksjon og salg av 
avleggere i tillegg. Med de nye 
midlene, skal vi i løpet av to år 
vurdere ulike sider ved produk-
sjon av andre bieprodukter enn 
honning. I første omgang dreier 
det seg om pollen og propolis.

Vi skal vurdere hvilke 
kvalitetskrav som skal stilles, 
hvilke kjemiske analyser vi må 
ta med tanke på eventuell foru-
rensning, samt kartlegge birøk-
ternes interesse for å produsere 
disse produktene og vurdere 
markedet nøye. 

At dette er et forprosjekt, betyr 
at det skal berede grunnen for et 
hovedprosjekt i stor skala. 

Slik vi ser dette nå, er apotek- 
og helsekostbransjen naturlige 
samarbeidspartnere. 

Det er Norges Birøkterlag som 
skal styre forprosjektet. Jeg må si 
at jeg er spesielt spent på akku-
rat dette arbeidet, sier Gjessing. 
Det er positivt å bidra til å øke 

birøkternes inntekter på denne 
måten. Vi kommer tilbake til 
våre medlemmer når det gjelder 
deltagelse i prosjektet. Inter-
nasjonalt er Norge kjent som et 
rent land med flott natur. I lys av 
dette, skal vi ikke se bort fra at 
både pollen og propolis herfra, 
kan bli en god eksportartikkel. 

Nettopp renhet kommer til å bli 
etterspurt fremover. 

Pengene til forprosjektet er 
bevilget av Innovasjon Norge. 
Tidligere kalte vi dette for BU-
midler, og det at det offentlige 
hjelper til slik, er avgjørende for 
birøktbransjen, avslutter Gjess-
ing. 
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Pollen
Biene henter pollen i blomstene, 
som de bruker som proteinfôr 
for yngel. 

Det er helt avgjørende for et 
bisamfunn å ha tilgang på nok 
pollen av god kvalitet.

Mange steder i verden høstes 
pollen kommersielt. Det kan 
brukes som kosttilskudd eller 
som forebygging av allergi. 

Propolis
Propolis henter biene fra har-
piks på trær. Biene behandler 
propolisen og bruker den som 
bakteriedrepende stoff inne i 
kubene. De bruker også propo-
lis til å tette sprekker og mindre 
åpninger. 

Mennesker kan bruke propolis 
som bakteriedrepende preparat 
både utvortes og innvortes. 

Propolis er en stor handels-
vare internasjonalt 

Propolis på vandregitter. Blir dette en ny inntektskilde også i Norge?
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AF BERGE BORGE OG RANDI 
BENEDIKTE BRODERSEN

Hvad er økologisk birøgt?
Økologisk birøgt indebærer bl.a. 
at vi fodrer bierne med økolo-
gisk sukker, at kuberne ikke står 
i eller nær områder hvor der 
bliver brugt sprøjtemidler, og 
at vi rører og tapper honningen 
uden opvarmning (jf. at dansk 
honning ofte benævnes ”kold-
rørt honning”) eller nøjes med 
så skånsom opvarmning som 
mulig (fx af lynghonning), dvs. til 
almindelig kropstemperatur eller 
et par grader over. Da bevarer vi 
honningens helsebringende og 
medicinske egenskaber bedst 
muligt. Bikuberne maler vi med 
Livos naturmaling, som er uden 
giftige og skadelige stoffer som 
findes i al almindelig, syntetisk 
maling. Brug af naturmaling er 
dog mærkelig nok ikke er et krav 

i økologisk honningproduktion. 
Naturmaling er let at få fat i og så 
ren at også allergikere kan tåle at 
arbejde med den, og evt. rester 
kan komposteres. 

Vi holder udstyr rent ved at 
skabe jævnligt og grundigt, 
damper rammer og flamberer 
brundbræt. Ingen af os bruger 
kaustisk soda og heller ikke 
Virkon S, et biocid, et kemisk 
middel som vi ikke mener hører 
hjemme i økologisk produktion, 
selvom det er tilladt som desin-
fektionsmiddel i økologisk birøgt, 
men forbudt at bruge på dyr. 

Ved at vælge økologisk får du 
ekstra god honningpris, skåner 
miljøet, bevarer og styrker natu-
rens øko-systemer og et biolo-
gisk mangefold og bidrager til 
ren jord, luft og vand, også til 
kommende generationer, samti-
dig med at du støtter og styrker 
bisamfundet og dets udvikling 

og behandler bierne så varsomt 
som muligt. Den ene af os inter-
esserer sig også for biodynamisk 
birøgt, som nok er ret ukendt 
i Norge, men har en vis udbre-
delse i Tyskland og i Danmark. 
Dér har den biodynamiske biav-
ler Matthias K. Thuns arbejde 
og kurser stor betydning. Se 
http://www.biodynamisk.dk/
sider/biavl.html.  

Fem   Debio-godkendte 
 honningproducenter i 
Hordaland

 ■ Berge Borge som driver Hon-
ning og Design, sammen med 
Kjerstin Kalsås, og som har 
været økologisk honningpro-
ducent siden 2007 og har 
ca. 10 kuber: www.honning-
design.no
 ■ Snill Bie, som drives af Mari-
anne og Jan Sigve Særsten: 
http://snillbie.no

Berges Bigard - i Indre Arna utanfor Bergen.

Økologisk birøgt i Hordaland

Foto: Berge Borge
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 ■ Sikje småbruk, som drives 
af Tove og Kjell Digernes:  
http://sikje.no. 
 ■ Ingebjørg Storebø og Inge 
Kuijf van Haperen, som driver 
Tresko A/S. 
 

Er ikkje all honning 
 økologisk?
Berge Borge: Dette er det mest 
vanlege spørsmålet me får, når 
me står og sel honningen vår på 
Bondens marked i Bergen. Folk 
trur det, og det er bra, for me 
òg trur at norsk honning er rein 
og utvilsamt god. Men sikker-
heita med at andre enn ein sjølv 
faktisk sjekkar at alt vert gjort 
rett i høve Debio sine kriterium, 
er noko som me meiner gjer at 
norsk øko-honning er den beste i 
verda. Ja, klart me tar godt i når 
me seier dette, men no er det 
no ein gong slik at me har gode 
forhold for bier og blomstrar her 
i landet, særleg når ein ser kva 
som vert gjort i andre land. Det 
at me ikkje får godkjent øko-
honning om me hadde hatt biene 
i Hardanger, det er noko som får 
folk til å skjøna at det faktisk er 
strenge reglar. Oppfatninga er 
nok at norske fruktbønder sprøy-
ter lite, og det veit eg ingenting 
om, men her er det bra, synest 
me, at Debio ikkje tar sjansen, 
men seier nei til godkjenning i 
nærleiken av dei store fruktbøn-
dene. 

Kva betyr Debio sin 
 kontrollordninga
Debio er kontrollordninga for all 
økologisk produksjon av mat i 
Noreg. Me har godt samarbeid 
med Debio og får ein gong i året 
kontroll av drifta. Då kjem ein 
kontrollør og sjekkar at biene 
framleis står på godkjent plass, 
at me har bilag i rekneskapen 
som syner innkjøp av økologisk 
sukker og voks, og eit slyngerom 

som er etter forskriftene. Før 
bigarden vert godkjent, så har 
same kontrollør sjekka tilhøva 
der bikubane står. Er det ikkje 
stor biltrafikk tett ved, ingen 
store fruktprodusentar i nær-
leiken, og du kan visa til at du 
brukar øko-sukker og -voks, kan 
du verta registrert i ei karenstid, 
dvs. eitt år der du driv økologisk, 
men kan ikkje kalla honningen 
for økologisk. Då gjer du alt etter 
boka og kan kalla honningen øko-
logisk når kontrolløren kjem att 
eitt år seinare og ser at alt er bra. 
Då har du kome gjennom nålau-
get, og du kan stolt kalle deg øko-
logisk honningprodusent! 

Er det dyrt å driva 
 økologisk?
Mange spør, og svaret er: Ja, 
dyrare enn vanleg. Økologisk 
sukker kostar 23 kr. per kilo + 
frakt, og voksen (frå Honnings-
entralen) omtrent det same som 
konvensjonell. Det kostar òg å 
vera medlem i kontrollordninga 
(årleg grunngebyr: 1690 kr. og 
tilknytningsgebyr (første året): 
1390 kr.), og det speglar seg i pri-
sen på sluttproduktet. Sjå gjerne 
kva me tek for honningen vår: 
www.okologisk-honning.no. Med 
så mykje fokus på øko-mat og 
stor auke i sal av øko-produkt, så 
trur eg at fleir kan selja økologisk 
honning til rett pris, berre kun-
dane vert opplyste om skilnaden. 
Nokon seier det er bortkasta tid 
og pengar å driva økologisk, men 
me meinar det er verdt det sidan 
også samvitet vårt som seljarar, 
er godt når me har gjort alt me 
kunne for å få det beste og rei-
naste produktet. 

Korleis er drifta av 
 økologisk bihald på denne 
tida av året? 
Det er akkurat som i konvensjo-
nelle bigardar, men det trengs 

litt meir innsats for å få tak nok 
økosukker til rett tid. Det siste 
året har dette betra seg då leve-
randøren Norganic i Stavanger 
leverer kvar veke. 

Eg likar å byte til nye reine ram-
mer om våren, men er rammene 
fine, skrapar eg dei reine og dam-
par dei ein gong til. Bunnbrett 
flamberar eg. Utstyr i slyngerom-
met vaskar eg berre med lunka/
kaldt vatn, ingen midlar. Det er jo 
berre honning som skal vekk frå 
silar og honningløysar og spann. 
På honningløysaren brukar eg 
forsiktig høytrykkspyler. 

Eg skiftar òg ein del voks i 
innvintringa og får økologisk voks 
frå Honningcentralen og smeltar 
om voks sjølv. 

Trøbbel med å få øko- 
dronningar 
Det me har hatt mest trøbbel 
med, er å få nye øko-dronningar. 
Det kan me få frå Austlandet, 
men det vert ein svært tungvint 
prosess då dronninga må kon-
trolleras for midd osv. Difor me 
har prøvd å laga nye sjølv. Me har 
ikkje alltid vore like heldige med 
parringa, så då er me sårbare om 
dette slår feil. Honningutbyte har 
vore dårleg, sjølv om sommeren 
har vore lang og varm, fordi eg 
har svekka dei fleste kubane for 
å laga avleggarar til nye dron-
ningar. Defor er ikkje så mange 
sterke, men til neste år vil eg 
planleggja parring og produksjon 
av dronningar betre, og vurdera å 
bruke 10% konvensjonelle dron-
ningnar. Me har hatt to sesongar 
no med dårleg reproduksjon. 
Men me håpar dette vil betra seg 
til neste år. Det gjer me alltid!

Vil du vite meir om økologisk 
birøkt? Då kan du kontakte oss 
eller lese Norges Birøkterlag sitt 
hefte ”Introduksjon til økologisk 
birøkt”: www.norges-birokterlag.
no/okologiskbirokt.cfm.
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Norge har fått en ny bieorganisa-
sjon. Norsk Brunbielag er startet 
og teller allerede omtrent 30 
medlemmer. Norsk Brunbielag 
(ikke Norsk Brunbilag, for det 
høres ut som et litt suspekt regn-
skapsfirma) skal arbeide for å 
videreutvikle den nordiske brune 
bia.

Jo svartere, jo bedre?
Egentlig er det snakk om den 
nordiske bierasen som har utvi-
klet seg i takt med vårt litt røffe 
klima i mange hundre (kanskje 
tusen?) år. Jo svartere den er på 
farge, dess bedre er det, hevder 
enkelte i den svenske foreningen 
Nordbi. 

Nei, det er ikke slik, sier den 
aller første styrelederen i Norsk 
Brunbielag, Tor Erik Rødsdalen fra 
Rena. Disse biene skal ikke nød-
vendigvis være køl svarte. Vi tåler 
en del grå hårvekst, men ikke noe 
gult. Da er vi over i andre raser, og 
det faller utenfor vårt arbeidsom-
råde.

Ikke én prototyp
I en arkeologisk utgraving i Oslo, 
fant man bier som man tror levde 
på 1200-tallet. Det er gjennom-
ført vingeindeksmålinger og de 
sammenfaller med vingeindeks-
målinger gjort på gamle muse-
umssamlinger av brune bier. 
Akkurat hvordan en erketypisk 
brunbie skal se ut, vet ingen. 
Utseendet varierer en del i for-
skjellige bestander 

Litt som med oss mennesker, 
sier Tor Erik. Vi er i slekt med 
vikingene, men utviklingen 
(evolusjonen) har gjort oss til helt 

andre mennesker nå enn for tusen 
år siden. Ikke minst har vi blitt mye 
høyere av vekst.

Mye avl
Det er det utrolig mye krysninger 
i birøkten. Det å finne en helt 
raseren brun bie, er nær håpløst. 
Avlen som har foregått på brune 
bier i Norden, har forandret både 
gemytt, samlerevne og sverm-
trang i vesentlig grad. 

Likevel, er det et tankekors at 
sørlandsbirøkterne i årevis har 
splittet opp bifolkene om forsom-
meren, for så å slå dem sammen 

igjen og la ny og gammel dronning 
rydde opp seg imellom, sier Røds-
dalen. Dette er jo en driftsform 

som er tilpasset 
et ensidig lyn-
gtrekk og som 
sikkert kan for-
nuftig der, men 
det gir ingen 
seleksjon mot 
svermetrang. Det 
gjør det prob-
lematisk å flytte 
avlsmateriale fra 
dette området til  
andre deler av 
landet hvor man 
ikke også ønsker 
å utnytte som-
mertrekket. 

Kritisk nå
Da den aggres-
sive biesyk-
dommen «Åpen 
yngelråte» slo 
til for fullt i 
Agderfylkene i 
2010 og utover 
til nå, mistet vi 
mange års avls-
fremgang på 
de brune biene, 
sier Bjørn Dahle. 
3.500 bifolk ble 

drept og majoriteten av disse var 
brune og mange av våre testver-
ter på brune bier måtte sanere. 
Over 40 prosent av avlsgrunnla-
get gikk tapt, og genetisk sett ble 
vi satt mange år tilbake. Derfor 
er det kritisk å drive avl på brune 
norske bier nå.

Rødsdalen størst
Per i dag, er det nok Tor Erik 
Rødsdalen som har flest bifolk 

En ren åre

Renrasede norske brune bier.
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med brunbier i Norge. Hans 180 
bifolk utgjør en viktig del av det 
grunnlaget vi har. Jeg ser forskjell 
mellom brunbier fra forskjellige 
steder, hevder han. Det gjelder 
å ta vare på, og videreutvikle, de 
gode egenskapene. 

For noen år siden, ble det også 
oppdaget Åpen yngelråte i bier 
kun halvannen mil fra Tor Eriks big-
årder i Østerdalen. Jeg var stresset 
hele vinteren, men heldigvis hadde 
ikke mine bier blitt smittet. 

Ikke museum
Den største myten om Norsk 
Brunbielag, er at vi skal drive en 
genetisk preservering (ta vare på 
de opprinnelige genene). Nei, vi 
er ikke noe museum, sier Røds-
dalen. Vår oppgave i laget, er 
klinkende klar. Vi skal avle på 
denne rasen slik at vi får en rase-
ren bruksbie som kan hamle opp 
med krainerbiene som så mange 
birøktere bruker.  Vi skal bevare 
den brune bia gjennom aktiv 
bruk. Buckfast er ingen rase, 
men en bevisst hybrid mellom 
flere raser og linjer. Her i våre 
vinterkalde områder i innlandet, 
vil jeg påstå at buckfast ikke 
klarer seg så bra i  de strengeste 
vintrene, sier han. Derfor er det 
krainerbier som vi måler oss mot. 

Et dilemma
Jo, det er klart at det er et 
dilemma hvis noen av de brune 
biene som vi tester, er veldig bra, 
men ikke holder den nødvendige 
renheten. Da må vi avle bevisst 
slik at vi utvikler egenskapene 
samtidig som vi gjør avkommene 
raserene. Klarer vi ikke å få avlet 
frem en brunbie som hamler opp 
kommersielt med krysninger og 
krainere, har vi tapt, men jeg er 
sikker på at vi skal lykkes. Jeg 
kan vise frem brune bier som er 
ekstremt svermtrege og samtidig 
samler mye honning. 

at de både har gode og raserene 
brune bier. Disse blir scannet inn 
elektronisk og bedømt. Langt fra 
alle går igjennom kontrollen, men 
jeg er helt sikker på at det finnes 
mye spennende materiale rundt 
om i Norge, sier Tore Erik Røds-
dalen. Derfor oppfordrer han alle 
til å sende inn slike vingeprøver. 

Ring meg gjerne, for vi bør ta en 
prat i forkant, sier han, og legger 
til at et medlemskap i Norsk Brun-
bielag ikke koster mer enn et par 
hundre kroner. 

Vi har allerede fått ganske mye 
økonomisk støtte fra ulike hold, 
avslutter han. Derfor går vi en 
spennende tid i møte. 

Import er greit
Selv om det er genetiske forskjell 
på brune bier i Norge og i andre 
land er det reinrasede bestander 
av brune bier forskjellene så små 
at import kan være ønskelig for 
å avle fram er brun bie med de 
ønskede bruksegenskapene. Så 
lenge import av avlsstoff skjer 
ved å innføre egg, og at hele 
prosessen gjøres forsvarlig og i 
regi av foreningen/Norges Birøk-
terlag, løper vi kun en minimal 
risiko for å få med nye sykdom-
mer. Vi vurderer løpende å spe 
på med avlsstoff både fra Skott-
land, Sverige og andre land. Hele 
tiden måler vi de ulike linjene 
mot hverandre. Kun de beste av 
de raserene, blir tatt med videre i 
avlsopplegget. 

Egen parestasjon
Tor Erik Rødsdalen driver en 
egen parestasjon med brune 
bier på Melgården i Østerdalen. 
Her er det flere mil til nærmeste 
bigård og i år fikk de over 90 
prosent paring. Faktisk ble alle 
biene som ikke forsvant under 
paringsflukten, paret. En slik 
parestasjon som tilbyr svært 
gode, brune droner er en forut-
setning, hevder han. Selv har 
han klare planer om å lære seg 
inseminering av bier. Det gir oss 
enda bedre kontroll. 

Vingeindeks
Vingeindeks brukes av birøkterne 
for å bestemme hvor raseren 
bien er ved å bedømme møn-
steret på årene i vingene. Det er 
innviklet å forklare, men enkelt 
sagt, måler vi lengder på noen 
av årene for å beregne en indeks 
og en vinkel som er forskjellige 
for de ulike birasene. Målingene  
sammenlignes med en standard 
som vi har blitt enige om. 

I praksis får vi tilsendt bier, eller 
vinger, fra birøktere som mener 

Rasefordeling i Norge i 
2009:

 ■ 46% Krainerbier (økende)
 ■ 29% Brune bier 
 (minkende)
 ■ 13% Buckfast (stabilt)
 ■ 12% krysninger mellom 
ulike raser (økende)
 ■ Brune bier heter Apis 
 mellifera mellifera på latin

Fordeler med brune bier
Kilde: Foreningen Nordbi i Sverige)

 ■ Samler honning ved lavere 
temperatur enn de andre 
rasene.
 ■ God overvintring (liten 
prosent som dør ut).
 ■ Bruker mindre fôr om 
 vinteren enn andre raser.
 ■ Tilpasset vår flora.
 ■ Tilpasset vårt klima.
 ■ Samler pollen fra et større 
spekter av planter enn de 
andre rasene. 
 ■ Lang yngelfri periode 
(fordel i kampen mot 
 varroa og tilhørende 
 sykdommer).
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Marek Wołoszyn har hatt sin aller 
første arbeidsdag i Honningcen-
tralen, når vi møter han. Dette er 
rett og slett drømmejobben min, 
smiler han. 

Jeg skal vise birøkterne at vi 
klarer å kombinere gode priser, 
riktige varer til rett tid og god 
service. Jeg er veldig klar over 
at Honningcentralen er et 
andelslag, hvor du som kommer 
inn for å kjøpe eller diskutere, 
eier en del av butikken. Det gjør 
at vi ikke blir en ordinær Rimi- 
eller Kiwibutikk. Her skal du få 
en god opplevelse og dessuten 
har jeg allerede planlagt hvordan 
jeg skal få til mersalg. Her i Hon-
ningcentralen, betyr mersalg at 
du får det du trenger. Herfra skal 
du ikke komme hjem med ram-
mer, uten at jeg har minnet deg 
på å kjøpe spiker og tråd. Mer-
salg betyr spart tid og ergrelser. 

I tide
Siden jeg selv har 30 bifolk der 
jeg bor i Enebakkneset, har jeg 
vært kunde her mange ganger. 
Alltid har jeg fått hjelp og gode 
råd. Nå er det min tur til å bevise 
at vi klarer å ha de varene som 
du trenger, når du behøver dem. 
Jeg skal være veldig flink til å ha 
et riktig varelager. 

Imponert
Allerede etter én dag, er jeg 
imponert over hvor mye vi har 
her. Hva med en omlarvingsnål til 
kjevhendte? Den ligger i hylla vår. 
Han ler. Dette er drømmejobben. 
Jeg har full jobb her og da skal 
jeg ikke ha flere enn de 30 bifol-
kene som jeg allerede har. 

Det som er spesielt med et 
andelslag, er at svært mange av 
kundene eier en liten del hver 
av butikken. Da må dere bli hørt 
på. Jeg skal lytte til hva dere 
ønsker og strekke meg langt for 
å finne løsninger. Vi kjøper mye 
utstyr fra Polen. Nå kan vi kom-
munisere på polsk. Bare det 
vil være en fordel. I Polen sliter 
birøkterne med å få folk til å 
spise mer honning. «Spis hon-
ning og hjelp biene» er et slagord 
som brukes. Jeg abonnerer på de 
polske birøkterbladene, forteller 
han. Jeg tror vi kan lære mye av 
hverandre. 

Selv om jeg kan en del om 
praktisk birøkt, er det helt klart 
mulig å sette meg fast. Det gjør 
ikke noe, forteller han. Jeg er god 
til å lære og skal satse fullt ut på 
dette. Her skal jeg bli til jeg blir 
pensjonist. Siden han nylig ble 51 
år, har birøkterne rikelig med tid 
til å bli kjent med ham. 

Kvalitet
Selvsagt er pris viktig, men birøk-
tere investerer for flere år frem-
over. De er helt avhengig av at 
utstyret fungerer når de trenger 
det. Derfor er kvaliteten så vik-
tig. Vi skal være en faghandel for 
birøkterne. Siden jeg er birøkter 
selv, vil du møte en som i hvert 
fall har stor interesse for det du 
er opptatt av. 

Du blir fort på fornavn med 
Marek. Det har ikke noe med 
at det er betydelig vanskeligere 
å uttale etternavnet hans, men 
rett og slett fordi han er en veldig 
jovial og likandes fyr. 

Velkommen skal du være. 

Marek Andrzej Wołoszyn 
(født 1963 i Krakow, Polen) 
er en polsk-norsk illustratør, 
designer og kunstskribent.

Han har utdannelse fra 
kunstakademiet i Kraków 
i Polen. Han har illustrert 
flere bildebøker i Norge. Han 
har tidligere arbeidet med 
SIRKEL – teknisk kunstma-
gasin for Kunstnernes eget 
materialutsalg (KEM) i Oslo.

Han kom til Norge tidlig på 
1990-tallet. Han er gift med 
illustratøren Hilde Kramer. 
De bor på Enebakkneset i 
Akershus.

Jobbet i et andelslag for 
kunstnere i Oslo i 20 år.

Har drevet maling-
savdelingen hos Maxbo i 
noen år. 

Er birøkter med 30 bifolk. 
På småbruket finnes også 
fem sauer og geita «Snuta».

Kilde: Wikipedia

Drømmejobben



Har delt ut 10.000 frøpakker
Av Roar Ree Kirkevold

Denne sesongen har Norges 
Birøkterlag delt ut hele 500 kilo 
(10.000 pakker) med frø som 
skal såes for å gi bier og andre 
insekter et lite bidrag til å hente 
pollen og nektar. Vårt fokus i år 
har vært bønder som driver aktivt 
innen landbruk og skogbruk, for-
teller daglig leder i Norges Birøk-
terlag, Trond Gjessing. Til dels 
har 4H og andre organisaajoner 
hjulpet til med utdelingen. Det 
har også vært et samarbeid med 

Småbrukarlaget og det ble delt 
ut frø til stortingspolitikere og 
fylkestingspolitikere.

Det er selvsagt hyggelig der-
som bøndene har plantet frøene, 
men det er faktisk ikke hoved-
hensikten, sier han. Selve bud-
skapet ligger i informasjonen 
som følger med. Den beskriver 
litt om hvilken nytte honning-
bier og andre insekter gjør i 
 landbruket og i naturen. Vi ser 
en sterk dreiing til at det tas mer 
hensyn til insektene, men fort-
satt gjenstår det mye. Bøndene 
forvalter helt avgjørende arealer. 
Vi vil fortelle at dersom de tar 
hensyn til mangfold og miljø, så 

vil vi tjene på det alle sammen. 
Landbruks- og matdeparte-
mentet har gitt økonomisk støtte 
til denne  kampanjen.

Følger opp
Vi følger opp kampanjen i 2015 
med en brosjyre og (trolig) nye 
frøpakker. Denne gangen er mål-
gruppen ”folk flest”. Vi vet hvor 
viktig det er at også publikum 
har et nært og aktivt forhold til 
naturen rundt seg og den mat-
produksjonen som alle er helt 
avhengige av. Vi må huske at en 
tredel av all maten vår er direkte 
eller indirekte avhengig av insek-
tenes pollinering. Våre honning-
bier er de aller viktigste i dette 
arbeidet.

Den nye kampanjen kan gjen-
nomføres ved at vi har fått et 

beløp fra Vinmonopolets 
kampane «Vis leg – redd 

en bie».
Jeg oppfordrer deg 
som birøkter til å 

delta aktivt ved å 
prate om bienes 
nytteverdi hver 
gang det byr 
seg en anled-
ning., avslutter 
Gjessing. 

Frøposene 
inneholdt blant annet 

frø av honningurt.



lenge før oss mennesker.  
Enten var det ruskevær på 
gang, eller så hadde plantene 
sluttet å gi nektar. Det hen-
der også faktisk oftere enn vi 
tror. Været kan være bra, men 
biene flyr ikke eller de flyr, 
men sitter ikke i blomstene.  
Da gir ikke blomstene nektar. 
Jeg har sett at dette skjer sam-
tidig med at det er tørr luft, 
gjerne kombinert med norda-
vind (Østlandet).

Mange birøktere opplever 
at biene flyr på et stort trekk. 
Plutselig fylles luften med bier 
og det kan komme så mange 
tilbake at det sitter klaser på 
fronten av bikubene. Rush-
trafikk i naturen, smiler Ingar. 
Ganske sikkert er det ei tor-
den- eller regnbyge rett rundt 
hjørnet. Du har ikke merket 
det, men biene har for lengst 
innsett at det eneste rette er å 
søke ly for dråpene. 

Du kan tenke deg selv hvis 
du veiet det samme som en 
dråpe vann som kom i en for-
rykende fart mot deg. Hadde vi 
vært bier, kunne vi med rette 
snakket om ”bomberegn”. 

Birøkt viser oss mange ting. 
Det er det som er så moro!

bifolkene, men plutselig opp-
daget jeg at luften var tom. 
Ingen bier ute og absolutt 
stille foran alle flyåpningene. 
Helt på likt hadde bifolkene 
endret adferd samtidig. Solen 
skinte fremdeles og tempera-
turen var følgelig akkurat den 
samme. 

Hva skyldes en slik endring 
av flyadferd, vil han vite.

Dette er et bevis på hvor-
for birøkt er så fascinerende, 
smiler næringsbirøkter Ingar 
Talakstad Lie. Biene merker 
endringer i meteorologien 

AV ROAR REE KIRKEVOLD

Her om dagen var jeg i bigår-
den, forteller en birøkter til 
oss. Da jeg kom, fløy biene 
ivrig og deiset ned på flybret-
tet fullastet med både nektar 
og pollen. Det duret i luften.

Etter et kvarters tid hadde 
jeg stelt tre av de åtte 

Hva får biene 
til å fly?

3 1 4
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Hedmark er Norges beste hon-
ningfylke. Før var det også her 
tyngden av birøkterne bodde 
og drev. Store områder med 
førsteklasses sommertrekk og 
veldig gode lyngplasser nord i 
fylket, gir stabile avlinger og mye 
optimisme. I sin tid, var et med-
lemsmøte i Stange Birøkterlag å 
sammenligne med en middels 
påskefeiring i Vatikanet.

Men så dabbet det av. De store 
døde ut. En håndfull dyktige drev 
videre, men det ble så som så 
med rekrutteringen. Medle-
msmøtene ble heller tamme 
greier. Uansett om det var i 
Stange eller i fylket. Ingenting 
var som før. Ingenting varer evig.

Her er historien om en av dem 
som er denne generasjonens 
storbirøkter fra Honningfylket. 
Møt Knut Åge Floor i Brumund-
dal. Utdannet tømrer med rett til 
å kjøre de tyngste vogntogene 
som du kan tenke deg. Sammen 
med sykepleierkona Monika, har 
43 åringen Knut Åge tre barn fra 
24 til 16 år. De bor i byggefelt og 
alt ser helt normalt ut. Så feil kan 
man ta.

Svigerfar
Historien begynte med faren til 
Monika. Hans Kristian Haugen. 
Dyktig håndverker og birøkter 
med omtrent 50 bifolk. Det står 
et fargefoto av han på hylla hos 
Monika og Knut Åge. I 2008 
ble han hjerteoperert. 13 dager 
senere døde han. Knut Åge Floor 
hadde et godt forhold til sviger-
faren sin. Han hadde hjulpet 
til med lyngvandring og annet 
arbeid med biene. 

Plutselig sto vi der og kunne 
overta 50 bikuber uten veldig 
grundig birøkterfaring. Jeg tror 
vi tok en riktig beslutning, sier 
Monika. Birøktere er jo slik at 
alt er moro fra våren av og til det 
begynner å bli tunge løft og seige 
økter. Om høsten er alle slitne 
og lei, men neste vår er det full 

guffe igjen. Birøktere lærer aldri, 
smiler hun. De tok over hele 
birøkten til faren, og for henne 
ble det en god ting å videreføre 
noe av det faren var glad i og som 
han hadde bygd opp. 

Jan Væringstad
De første årene drev vi en del 

sammen. Det var Knut Åge som 
var birøkteren, men hun hjalp til 
når kassestablene ikke var for 
høye. 

Begge forteller med stor innlev-
else om Jan Væringstad. Han er 
helt utrolig, hevder de. Han deler 
alt han kan (og det er ikke lite) 
om birøkt med alle som behøver 
et råd eller en oppmuntring. Jan 
Væringstad solgte dronninger til 
Monikas far og han har virkelig 
hjulpet i gang Knut Åge også. 
Jan, holder ikke noe som helst 
tilbake, sier Knut Åge. Han deler 
alt og gir presise og konkrete 
råd. «Slik gjør du» og «det er vel-
dig viktig». En fantastisk kar som 
virkelig har betydd utrolig mye 
for mange. Han bryr seg ikke om 
hvilket språk du snakker eller 
hvem du er. Biene er det sentrale 
for Jan. Han er som et helt NAV-
kontor, ler Knut Åge. 

Norges største nybegynner
Fra 2008 til 2010 drev vi 40-50 
bifolk, men i 2010 spurte Jan 
Væringstad om jeg kunne tenke 
meg å ta over birøktdriften hans. 
200 bifolk i fullt vigør, et vell av 
utstyr og svært rimelig leie av 
driftsbygning. Vi diskuterte det i 
familien, men svaret var egentlig 
gitt. Ja takk. Vi tar alt sammen. 
Nedbetaling på tre år. Jeg hadde 
aldri klart det om jeg ikke hadde 
fått denne fantastiske starten, 
sier Knut Åge. Det viste seg snart 
at det fulgte mere med i avtalen. 
Uansett hvilke problemer som 
dukker opp, er Jan Væringstad 
aldri mer enn et telefonnummer 
unna. Jeg har ikke tall på alle 
samtalene som vi har hatt. 

Det har vært bier hos Væring-
stad i to hele generasjoner. Kan-
skje betydde det noe for ham at 
en ny familie drev alt videre på en 
samlet måte. 

Den nye hedmarkingen

Knut Åge Floor.
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Det er nye tider i 
Hedmark. Knut Åge Floor 
satser på storskala 
birøkt.
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Kjendiskuber
Jan Åge Floor er i ferd med å 
bli kjent i birøktbransjen. Nei, 
ler han. Det er ikke noe mål for 
meg, men biene mine har vært 
på TV to ganger. Først solgte jeg 
15 avleggere til ByBi i Oslo. Det 
er artige folk. Plutselig så jeg 
dem på TV og da kjente jeg igjen 
kubene. 

Sommeren 2014, lånte jeg ut 
noen kuber til TV-programmet, 
Farmen. De skulle drive biene, 
høste honning, slynge og bake 
honningkake i løpet av en uke. 
Hvis det gir næringen vår god 
omtale og flere utøvere, er det 
greit for meg, sier han. Jeg skal 
forsøke å gjøre mitt til at vi får til 
en god rekruttering. Det har jeg 
jo lært av Jan Væringstad. 

Krever mer
Dette er full jobb. Og med full 
jobb, så er det fra jeg står opp til 
jeg går og legger meg. Sist som-
mer tok jeg noen helger fri. Det 
var jeg nødt til for å lade batte-
riene. Store birøktere må tenke 
annerledes enn de som har 50 
bifolk. Det viktigste er å legge 
opp arbeidet slik at du ikke må 
kjøre unødig mellom alle bigår-
dene. Jeg har 20 bifolk på hver 
plass og legger opp en rute slik 
at jeg får gjort det jeg skal uten å 
mangle noe. For meg er det vik-
tig at bifolkene er så jevnsterke 
som mulig. Jeg har heller ikke tid 
til for mye spesialtilpassinger. 
Likevel forsøker jeg å stelle hver 
og en bikube individuelt. 

En ting er sikkert, 300 bifolk er 
en grense for én person i Norge. 
Jeg tenker på dem som drev 
100 bifolk for hundre år siden. 
Det står det respekt av. Nå har 
vi tross alt en del driftsteknikk 
som gjør det bra for oss. Her en 
måned, kjørte jeg bil for 30.000 
kroner i diesel. 

Honningcentralen
Jeg vil si at Honningcentralen 
betyr mye for langsiktigheten 
min, sier Knut Åge Floor. I 2014 
leverte jeg 13-14 tonn sommer-
honning, men det må også sies 
at 3-4 tonn lyng gikk til en annen 
oppkjøper. Det er mange «pølse-
selgere» som kontakter meg for å 
få kjøpt noen hundre kilo som de 
skal selge fra campingvognene 
sine. Det holder ikke for meg. 
Jeg må vite at jeg får levert alt. 
Både nå og fremover. Det er der-
for Honningcentralen er så viktig. 
Likevel er det et stort dilemma 
som vi må tørre å være åpne om. 

Hvis jeg får 20-30 kroner mer 
per kilo hos andre enn Honning-
centralen, vil det bety 3-500.000 
kroner i økte inntekter hvert år 
for birøktere som driver så stort 
som meg. Når jobben er helt lik, 
har jeg rett og slett ikke råd til 
å si ifra meg alle disse pengene. 
Jeg sa til oppkjøperen at jeg 
ville selge til Honningcentralen. 
Hvorfor det, spurte han. Langsik-
tighet, svarte jeg. Det er det som 
Honningcentralen forteller sine 
leverandører. Da tilbød han meg 
en femårs kontrakt, hvor han 
garanterer å kjøpe all honningen 
min (både sommer og lyng), i fem 
år til en avtalt høyere pris enn 
det Honningcentralen tilbyr. Jeg 
er utrolig i tvil, men jeg må tenke 
på økonomien min også, innrøm-
mer Floor. 

Dette er en debatt som tvinger 
seg frem. Honningcentralens 
styre må finne andre fordeler enn 
pris, og de må på banen nå. 

I to kommende artikler skal vi 
fortell deg om Knut Åges sesong 
fra våren og frem til lyngtrekket 
og hvordan han gjennomfører 
lyngtrekk med elektriske gjerder 
og bjørnene ruslende rundt.

Holde seg i form om 
 vinteren
Knut Åge sier at det er viktig å 
trene kroppen om vinteren. Som 
storbirøkter, er det ikke få tonn 
som skal løftes. Når sesongen 
er over, kan det være fristende 
med noen måneder i go´stolen. 
Det er farlig, sier han. Plutselig 
skal du i gang igjen, og selv om 
de tunge løftene først kommer 
utover i sesongen, arbeider du 
med bøyd rygg i mange timer 
allerede fra mars måned. Knut 
Åge er heldig. Han har en lettrent 
kropp. Jeg går Birkebeinerrennet, 
Vasaloppet og Trollskimaraton 
(95 kilometer fra Venabygdsfjel-
let til Sjusjøen). Det blir mange 
stavtak, smiler han. Dessuten 
kjører jeg motocross. Skikkelige 
piggdekk gjør det mulig å kjøre 
på islagt bakke. Motocross er 
trening av absolutt alle musklene 
i kroppen.

Jeg ønsker meg ei kran på bilen, 
sier han. Til de store sjauene 
bruker han lastebil med lem. 
Driftsbygningen har en rampe. 
Hadde birøkterne visst hvor far-
lig det er å løfte fulle kasser på 
35 kilo inn og ut av trange HiAce-
biler, så hadde mange flere kjøpt 
lastebil. Vi løfter mye bare ved 
hjelp av fingertuppene. Hvis vi i 
tillegg skal forholde oss til trange 
varebiler, så ryker ryggen ganske 
fort.

Leide slyngehjelp
Datteren vår sammen med 
kusina si hadde sommerjobb 
med å slynge sommerhonningen. 
De to jentene klarte 7-800 kilo 
om dagen! Det var et vanvittig år 
her i år. Veldig mange bifolk sam-
let ei kasse før bringebærtrekket. 
70 kilo per kube var ikke uvan-
lig, og selv om et område trakk 
ned, ble snittet på nesten 45 kilo. 
Høstingen var et klinete arbeid. 
Alt var bygd sammen.
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Liten kubebille påvist i Italia
AV BJØRN DAHLE

Liten kubebille (Aethina tumida) 
er en parasitt som er naturlig 
hjemmehørende hos honning-
bier i Afrika. Her gjør den liten 
skade siden afrikanske honning-
bier har et effektivt forsvar mot 
den. De angriper kubebiller som 
forsøker å ta seg inn i bikuben, 
eller som er inne i bikuben, de 
forsegler kubebillene og deres 
skjulesteder med propolis og 
fjerner kubebillens larver. Hos 
de europeiske honningbiene som 
ikke har utviklet disse forsvars-
mekanismene kan den derimot 
gjøre stor skade.

Med unntak av et isolert tilfelle 
i Portugal i forbindelse med en 
import av dronninger fra Texas i 
2004 har ikke liten kubebille blitt 
registrert i Europa før den ble 
påvist i sør-Italia i begynnelsen av 

september. Den er per 22. okto-
ber påvist i 48 bigårder innenfor 
et område på 20 *30 km helt 
sør i Italia i regionen Calabria. 
Alle infiserte bigårder blir destru-
ert og jorda ved bikubene blir 
behandlet med insektdrepende 
midler. Alle bigårder innenfor en 
radius av 20 km fra infiserte big-
årder blir inspisert og det viser 
seg at majoriteten av bigårder 
innenfor utbredelsesområdet er 
infisert. Det er i tillegg etablert 
en observasjonssone med en 
radius på 100 km med sentrum 
i den bigården hvor parasitten 
først ble oppdaget. Innenfor 
observasjonssonen blir det fore-
tatt inspeksjoner i et antall tilfel-
dig valgte bigårder og et antall 
bigårder man av ulike grunner 
antar at har større sannsynlighet 
for å være infisert. Dette er et 
område som selger bier og dron-
ninger til flere land og det fryktes 

derfor at den skal være spredd til 
flere land.  Oppdatert informas-
jon om utviklingen i Italia finnes 
på https://eurl-milk.anses.fr/
en/minisite/abeilles/detection-
aethina-tumida-small-hive-bee-
tle-southern-italy

Biologi og Livssyklus
De voksne individene er 5-7 mm 
lange og 3-4,5 mm breie. Som 
nyutklekte er de rødbrune men 
blir etterhvert mørkebrune og 
svarte. Antennene er utpreget 
kølleformede og dekkvingene er 
hårkledd langs sidene. Dekkvin-
gene er korte slik at bakkroppen 
stikker ut bak enden av dekkvin-
gene. Eggene er perlehvite og ca 
1,5*0,25 mm (omtrent 2/3 så 
store som biegg).  Larvene har 
som andre billelarver 3 par bein 
og noen karakteristiske pigger på 
ryggen (larvene til voksmøll har i 
tillegg 4 par vorteføtter og lager 
spinn). 

De voksne individene klekkes 
fra pupper i bakken og kan fly 
opp til 10 km før de tar seg inn 
i en bikube. Billene bruker lukte-
sansen for å lete seg fram til biku-
ber. Her legger den egg i hulrom 
i kuben eller på tavlene. En hunn 
kan legge mellom 1000 og 2000 
egg i løpet av livet (ca 4 måneder 
som voksen). Eggene klekker 
etter 2-6 dager og larvene spiser 
biegg, bilarver, honning og pol-
len. Larven er utvokst etter 10-14 
dager og er da ca 11 mm lang. 
Larvene kryper deretter ut av 
kuben og graver seg ned i bak-
ken. Dette skjer vanligvis mindre 
enn 20 m fra bikuben, men den 
kan i enkelte tilfeller bevege seg 

Larver på yngeltavle som har blitt slimete på grunn av larvenes avføring.

Foto: Peter Neumann
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opp til 200 m før den graver seg 
ned. Nede i bakken forpupper 
den seg, og etter 3-4 uker kryper 
den voksne billen ut. Lengden på 
puppestadiet er svært avhengig 
av jordtemperaturen som må 
være minimum 10 grader. Er det 
kaldt kan puppestadiet ta opp til 
3 måneder. Liten kubebille para-
sitterer helst svekkede bifolk 
som ikke er i stand til å forsvare 
seg mot billenes inntrenging. 
Den kan i slike tilfeller ødelegge 
bifolket fullstendig. Liten kube-
bille kan parasittere både hon-
ningbier og humler, men den kan 
også overleve på råtnende frukt.

Spredningsveier
De voksne individene kan fly 
opptil 10 km noe som gir den lille 
kubebillen et helt annet potensi-
ale til spredning enn eksempelvis 
varroa som er avhengig av bienes 
hjelp. Utstrakt nasjonal  og inter-
nasjonal handel med dronninger 
og bifolk, samt vandrebirøkt er 
effektive metoder for spredning 
av liten kubebille så vel som 
andre parasitter og sjukdoms-
fremkallende organismer. Liten 
kubebille kan også leve på noen 
typer frukt slik at den kan spres 
over store avstander når disse 
transporteres. Det er ikke fast-
slått hvordan den har kommet til 
Italia, men det første tilfellet ble 
oppdaget i nærheten av en større 
havn noe som peker i retning av 
at skipstrafikk er en mulig innfør-
selsmetode. 

Utbredelse
Liten kubebille har sin natur-
lige utbredelse i Afrika, men har 
siden blitt påvist på flere steder. 
USA: første gang påvist i 1998 
(men senere påvist i en prøve fra 
1996). Den er nå utbredt over det 
meste av USA og kom til Hawaii i 
2010. Canada: Første gang påvist 
i 2002. Ikke veletablert enda. 

ten inne i en plastpose så billene 
faller ut. I sterkt infiserte bifolk 
vil man kunne se voksne biller 
og ikke minst larvene som spiser 
pollen, honning, egg og yngel i 
yngeltavlene.

Bekjempelse
Bekjempelse foregår internasjo-
nalt stort sett med bruk av de 
samme pesticidene som brukes 
for varroabehandling. Det er 
også utviklet feller som plasseres 
på bunnbrettet hvor billene søker 
ly for biene. Her blir de etter å ha 
søkt seg gjennom et gitter fanget 
i vegetabilsk olje. Det arbeides 
imidlertid med å utnytte billenes 
fiender (nematoder og sopp) som 
er mer miljøvennlige enn bruk av 
pesticider. Ettersom liten kube-
bille bruker bienes feromoner 
for å lokalisere bikubene arbei-
des det også med å utvikle feller 
for fangst av voksne biller. Disse 
kan enten plasseres utenfor eller 
inne i bikubene.

Australia: Påvist i 2002 og er nå 
veletablert. I tillegg er den påvist 
i Mexico, Jamaica og Cuba.

Vil den kunne etablere seg 
i Norge?
Hvis liten kubebille kommer til 
Norge vil den trolig kunne eta-
blere seg i dekler av landet. Det 
er avgjørende at den blir oppda-
get raskt slik at den kan slås ut i 
et tidlig stadium uten et for stort 
tap av bifolk. Siden vi har lave 
temperaturer i Norge vil nok den 
lille kubebillen ha en langsom-
mere reproduksjonstakt enn det 
vi finner i varmere strøk, men det 
kan ikke utelukkes at den vil bli 
et problem for norsk birøkt.

Påvisning
Siden voksne individer av liten 
kubebillen er lyssky, kan man 
legge inn sorte, perforerte plast-
plater på bunnbrettet. De voksne 
billene vil oppsøke hulrommene i 
platen og påvises ved å riste pla-

Legg merke til kølleformede antenner og at bakkroppen stikker ut bak 
enden av dekkvingene. 

Foto: Arkiv
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Særlig på varme og tørre som-
merdager, finner folk døde 
humler under parklind (Tilia x 
europaea). Dette hybridtreet har 
etter hvert blitt ett av våre aller 
mest benyttede parktrær. Det 
har flere egenskaper som gjør 
det velegnet i bymiljøer. Før 
2000-tallet var det en «kjent sak» 
at nektaren fra blomsten kunne 
inneholde den giftige sukker-
arten mannose. Humlene spiste 
denne og mange individer døde 
som en følge av forgiftning. 

Ikke gift likevel
Rundt årtusenskiftet, endret 
oppfattelsen av denne humle-
døden seg. Det viste seg at hvis 
man ga synlig døende humler 
ren nektar fra parklind, så liv-
net de til og fortsatte arbeidet 
sitt. Det hadde de åpenbart ikke 
gjort, dersom det var snakk om 
en forgiftning. Tysk forskning 
slo fast at det ikke var mannose 
som hadde skylda. Mange ville 
friskmelde hybridtreet parklind. 
Siden parklind kan gi et bra trekk 
på en tid av sommeren hvor bier 
og andre insekter ikke har så 
mye annet å trekke på, hevdet 
mange nettopp at kommunenes 
massive bruk av parklind var en 
bra hjelp til å tilby bynære insek-
ter pollen og nektar. 

Sultet i hjel
Forklaringen på de døde hum-
lene (og noen stikkeveps, men 
ikke honningbier), var at parklind 
slutter å gi ut nektar i blomstene 

før blomstene visner. Humlene 
tror derfor at de kommer til å 
finne næring snart, og fortsetter 
letingen helt til de går tomme for 
opplagsnæring og dør av utmat-
telse og sult. Honningbiene våre 
er «smartere» i den forstand at 
de fortsetter letingen hos andre 
typer planter, når de oppdager 
at parklind-blomsten er tom, 
og de har dessuten store  forråd 
som gjør at de  klarer perioder 
med næringsbrist. Parklind har 
også en veldig åpen blomst. Et 
skikkelig regnskyll, kan vaske ut 
nektaren for en periode og også 
dette kan forårsake humledød. 

Medias kildekritikk
Sommeren 2014 ble rekordvarm 
og tørr i store deler av landet. 
Humlene døde under parklind i 
juli og mediene leter opp gamle 
kilder. «Parklind dreper hum-
ler» «Humledøden i parkene». 
Overskriftene blir dramatiske 
når sommervikarer skal levere 
klikkbare nettartikler eller selge 
papireksemplarer. Flere innen 
birøktermiljøet, holder igjen og 
hevder at det ikke er snakk om 
en giftig nektar som utsletter 
insektene på rekordtid. Også vi 
i bladet Birøkteren forteller om 
at parklind ikke er farlig i det 
hele tatt. Det er ingen grunn til 
å svarteliste parklind, selv om 
trærne unektelig er en fremmed 
og hybridisert art i vår flora. 

Men, det ER et problem her. 
Hvorfor dør humlene? Vi spør 
seniorforsker Frode Ødegaard 
ved Norsk institutt for naturforsk-

ning, NINA, i Trondheim. Hva 
skjer med insektene i møte med 
parklind? Er det likevel grunn til å 
rope et varsko her?

Mer forskning nødvendig
Det er jo et faktum at humlene 
dør under parklind, sier han. Og 
enten det skyldes sult eller for-
giftning, så er jo humlene like 
døde. Dette er noe vi burde for-
ske mer på. Til nå er det ikke 
utført tilstrekkelig med systema-
tiske forsøk på dette feltet. Siden 
det plantes så mye parklind og vi 
har blitt obs på nødvendigheten 
av å verne om våre insektarter, er 
det kanskje på tide at bevilgende 
myndigheter legger til rette for at 
vi kan finne ut av hva som er den 
egentlige årsaken.

Ikke giftig nektar?
Vitenskapelig sett er problem-
stillingen interessant, sier Øde-
gaard. De tyske hypotesene 
virker overbevisende. Hvis nek-
taren virkelig hadde vært giftig, 
ville ikke humlene våknet til liv 
igjen når de blir fôret med nektar 
fra parklind. Kan det være andre 
årsaker? Igjen må det mer fors-
kning til. Kan det være noe med 
pollenet? Skjer det noe med nek-
taren i blomstene? Gjæring, for 
eksempel. Parklind kan dessuten 
gi mye honningdugg, altså suk-
kerarter som utskilles fra plante-
saft utenom blomstene og som 
passerer bladlus som suger for å 
nyttiggjøre seg andre stoffer enn 
sukker i plantesaften. Er det noe 
i denne plantesaften, eller skjer 
det noe på vei gjennom lusa?

Vi må forske mer på 
parklind og humledød
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Dette er komplisert forskning 
som krever koordinering mellom 
flere fagfelt, sier Frode Ødegaard. 
Blant annet burde biokjemikerne 
på banen.

Hvem dør?
Det er også nødvendig å se mer 
på hvilke humler som dør. På 
ettersommeren, fødes de dron-
ningene som skal ut en kort tur 
for å ta til seg opplagsnæring og 
bli paret. Hvis det er disse som 
dør, kan skaden bli stor. Hvis 
det er arbeidere, kan det være 
skadelig hvis det skjer så tidlig 
i sesongen, at de ikke har utført 
den nødvendige innsamlingen 
til humlebolet. Men, på denne 
tiden, dør det svært mange hum-
learbeidere uansett. Det er en 
naturlig del av kretsløpet.

Ødegaard peker også på at vi 
må se på hvilke humlearter dette 
dreier seg om. Grovt sett kan vi 
si at de mest truede humlene 
av våre 35 registrerte arter i 
Norge, er de langtungede. For å 
hente nektar fra parklind, er det 
tilstrekkelig med en kort tunge. 
Disse korttungede artene, er mer 
vanlige. 

Hva med vanlig lind?
Vanlig lind er et kjærkommet tre 
for birøkterne. Her henter hon-
ningbiene mye nektar som gir 
en verdifull grønnaktig honning 
med hint av mint i smaken. Selv 
om lindetrekket i varme perioder 
kan sammenfalle med høsting 
og lyngvandring, er lindehonning 
noe de aller fleste birøktere vil ha 
med seg. 

Vi vet også lite om vanlig lind 
i skogen dreper insekter, sier 
Frode Ødegaard. Det er åpenbart 
lettere å oppdage døde humler 
på asfaltfortauet enn i krattet på 
skogbunnen. Men, trolig er prob-
lemet større med den hybridis-
erte parklinden. 

Omfanget av parklind er stort, 
så dette kan være et problem, 
sier han, men det noe logisk rart 
her. Hvorfor dreper et tre som er 
avhengig av insekter for polliner-
ing, de individene som utfører 
oppdraget? Utviklingsmessig, er 
det i beste fall uklokt. Likevel kan 
en hybridisering muligens gi en 
slik effekt. Den «nye» hybriden 
har ikke rukket å tilpasse seg 
pollinatorene. Det kan ta tusen-
vis av år. 

Uansett mener jeg at det er 
for drastisk å begynne å hugge 
parklind, avslutter Ødegaard. Vi 
burde arbeide mer med dette 
fremover. 

Les også: http://humles-
kolen.no/nyheter/dodelig-lind/

Artene lind Tilia cordata og 
storlind T. platyphyllos kan 
danne den fremdyrkede 
hybriden parklind T. x euro-
paea. Storlind er meget 
sjelden i Norge mens lind 
vokser vanlig lengst sør på 
Øst landet og videre langs 
kysten opp til Sunnmøre. 
Parklind er derimot en kuns-
tig innplantet hybrid i parker 
og alleer i tettbygde strøk, og 
dermed en fremmed plante 
her i landet. Humler og bier 
er ikke naturlig tilpasset den 
nektaren som produseres av 
parklind. 

(Kilde: Humleskolen)

Lind dominerer i bybildet.



Når vi fôrer og vintrer inn i 
begynnelsen av september, kan 
det virkel som om bifolket dekker 
ti tavler med bier. Først godt ut 
i november, kan vi se at vinter-
klasen har trukket seg så mye 
sammen at den kun dekker noen 
få tavler. Da har alle trekbiene 
forsvunnet og kun vinterbiene er 
tilbake. Det er et helt annet antall 
enn hva vi opplevde når vi vintret 
inn. 

Gjør vi ikke noe med dette, vil 
disse vinterbiene få et svare strev 
med å holde varmen på yngel-
leiet og inne i kuben til våren.

I min todronningsdrift, har jeg 
alltid tilgang på flere bier enn 
jeg behøver. Derfor tømmer jeg 

på ganske mange bier i novem-
ber. Faktisk fyller jeg opp alle de 
tavlene som biene har tilgang til. 
Slik sikrer jeg en pangstart kom-
mende sesong, avslutter Einar 
Arud.

AV ELI ÅSEN

KSL-standarden er et svært godt 
system for å kvalitetssikre driften 
din. Det stilles samme krav til 
driften om du har en eller hundre 
kuber. Gjennom KSL kontrollerer 
du selv at du overholder ulike 
lover og forskrifter, og du tar selv 
tak hvis det er noe i driften som 
må forbedres. 

KSL tilbyr at egenrevisjonen 
gjenomføres på nett. For å 
benytte seg av nettløsningen må 
man ha et eget produsentnum-
mer og passord. 

Kontakt kommunen
Kontakt landbrukskontoret i 
kommunen for å bestille produ-
sentnummer. 

For de som driver birøkt i min-
dre skala og ikke skal søke om 
tilskudd trenger du kun å oppgi 

fødselsnummer (11 siffer), navn 
og adresse, samt kommunenr/
navn og gnr/bnr der biene skal 
være. Det er ikke nødvendig å ha 
egen bedrift for å få produsent-
nummer. 

Det er lurt å be de registrere 
mobiltelefon og epost i tillegg til 
de nødvendige opplysningene. 
Dette gjør at du kan bestille pas-
sord elektronisk. 

Driver du birøkt i større skala 
og planlegger å søke produks-
jonstilskudd skal du også oppgi 
organisasjonsnummer og navn 
på bedriften. 

Etter en uke eller to vil du få 
tilbakemelding fra landbruksk-
ontoret med ditt produsentnum-
mer. 

Gå inn på hjemmesiden til pro-
dusentregisteret for å bestille 
passord, www.prodreg.no. Trykk 
på glemt passord, og fyll inn 
skjema. Hvis landbrukskontoret 
ikke har registrert epost og/ 
eller mobil vil du få passordet 
tilsendt i posten.

Produsentnummer på 1-2-3
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

I vinter og i vår skrev vi flere arti-
kler om Einar Aruds intensive 
todronning-drift. Det er helt utro-
lig hvor mange folk som har lest 
og merket seg dette, ler han. Jeg 
er helt overveldet over interes-
sen for å utvikle birøkten. Det 
er moro at andre vil ta opp ide-
ene som er utviklet. Birøkt, som 
andre produksjoner, må aldri 
slutte å utvikle seg til det bedre.

Nå i forbindelse med fôring og 
innvintring, må vi være oppmerk-
somme på forskjellene mellom 
trekkbier og vinterbier, hevder 
han.

Tømmer på flere bier i november

For å registrere KSL på nett tren-
ger du produsentnummer.

Einar Arud.
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Ikke før var eks-styreleder for 
Bygdekvinnelaget, Kathrine Kle-
veland ansatt som ny generalse-
kretær i Norges Birøkterlag, så 
gjorde hun full retrett til fordel for 
organisasjonen Nei til EU. De ville 
gjerne ha henne som sin kandi-
dat til leder av organisasjonen.

Hun var en grei kandidat, men 
vi lar oss ikke på noen måte 
stresse av slike situasjoner. Hvis 
noen ikke vil jobbe for oss, er det 
mye bedre at de slutter før de har 
begynt, enn at vi bruker mye tid 
og krefter på å lære dem opp, 
sier styreleder i Norges Birøkter-
lag, Karl John Amdahl. Han leder 
også utvalget som skal finne den 
nye generalsekretæren. 

Kleveland kunngjorde selv sin 
nye jobb hos oss på Facebook 
og en del aviser plukket opp 
«kuvendingen», så vi har fått 
enkelte spørsmål, sier Amdahl. 

Hva nå?
Trond Gjessing fungerer utmerket 
som generalsekretær i en periode 
til, så vi har egentlig ingen hast. 
Jeg er glad for at vi har arbeidsro 
rundt hele prosessen. Nå skal vi 
bruke litt andre virkemidler og 
kanaler for å finne gode kandida-
ter. Faktisk har vi også diskutert 
om vi skal gjøre en vri på anset-
telsen, og heller knytte til oss nye 
folk på en litt annen måte. I hvert 
fall i en periode fremover. Du vet, 

sier Amdahl. Når det ryktes at en 
slik lederjobb blir ledig, dukker 
det stadig opp nye muligheter. 

En ting er sikkert, vi skal holde 
både tillitsvalgte og medlemmer 
godt informert når noe nytt skjer. 

Norges Birøkterlag øker i antall 
medlemmer, og vi har fått mange 
prosjektmidler som skal brukes 
på en god og langsiktig måte. 
Med Trond Gjessing ved roret en 
stund til, ser det rett og slett lyst 
ut.

AV ROAR REE KIRKEVOLD

Jeg husker at jeg lærte veldig 
mye praktisk birøkt av de gamle 
birøkterne som alltid var tilstede 
på birøkterlagsmøtene, forteller 
Per Einar Bjørnes fra Nøtterøy 
utenfor Tønsberg. Derfor oppfor-
drer jeg også vi som er seniorer 
nå, til å stille opp og dele av våre 
erfaringer. Dere som har manger 
tiårs erfaring, har virkelig noe å 
formidle.

Vær heller ikke redde for å for-
telle om det som ikke gikk bra. 

Det er ofte av feil, man kan lære. 
Selv er Per Einar Bjørnes 73 

år, men han holder seg godt. Det 
kommer av at jeg alltid forsøker å 
være aktiv, sier han. 

Bjørnes hjelper til med nybe-
gynnerkurs og han er ellers mye 
med og bidrar der birøktere 
behøver ei hånd, eller hvor birøk-
terne samles. 

Jeg husker så godt når jeg 
fikk ryggproblemer for mange år 
siden, sier han. Da tok Odd Gjer-
mundrød med seg et par av sine 
yngre "disipler" og sjauet alle 

kassene for meg. Den hjelpen 
glemmer jeg aldri. Vi birøktere 
må aldri slutte å hjelpe hveran-
dre når det behøves.

De gamle er eldst

Per Einar Bjørnes.

Nei til EU og NB

Trond Gjessing.
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Bieffekten som blir hovedsak
AV ROAR REE KIRKEVOLD

Sigrid Bakken Døsvik flyttet til 
Trondheim for to år siden etter å 
ha drevet med bier i Stockholm. 
Miljøinteressen og engasjemen-
tet for bier opptok mer og mer 
tid, forteller hun. Derfor startet 
hun firmaet Bieffekten. Folk jeg 
har med å gjøre, er også mye 

mer interessert i biene og natur 
enn jeg trodde. Det har nok også 
en sammenheng med at nedgan-
gen av bier og humler har fått 
mye plass i media de siste årene.

Fadrer ut bifolk
Det bærende elementet i Bief-
fekten, hovedsaken om du vil, er 
utfadring av bikuber til næringsli-

vet. Vi tilbyr ulike firmaer å plas-
sere en eller flere bikuber på 
taket av bygningen der de holder 
til, eller et annet sted i nærheten. 
På den måten får bedriftene sine 
egne ”husdyr” og biene deres 
bidrar til en økt pollinering av 
blomster i nærmiljøet. Det gir 
dem massevis av gode historier 
å fortelle. Både til ansatte, kun-
der og andre kontakter. Bief-
fekten står for alt arbeidet, og 
bedriftene får både et foredrag 
om bier, pollinering og honning, 
samt mulighet til å være med en 
birøkter å hilse på biene i kuben 
hvis de ønsker det. Per i dag har 
vi fadret ut tre bikuber, men vi 
ser at potensialet er betydelig 
større. Mange av bedriftene vi er 
i kontakt med har også kontorer i 
andre av de større byene i Norge. 
Derfor vil vi gjerne komme i kon-
takt med birøktere i Oslo, Sta-
vanger, Bergen og Tromsø, som 
kunne tenke seg å hjelpe oss 
med konseptet vårt der også. 
Det hadde vært flott om også 
andre birøktere kunne deltatt i 
dette positive arbeidet. 

Målet er formidling
Målet med Bieffekten, er ikke 
pengedrevet, sier Sigrid Bakken 
Døsvik. Det skal «gå rundt», men 
hovedsaken er å bidra til å øke 
folks kunnskap om bier, hum-
ler og hvilken betydelse de har 
i økosystemet, og hva man selv 
kan gjøre for å bedre vilkårene 
for disse fantastiske insektene. 
Selv har hun både humlekasser 
og insektshotell for solitære bier 
privat, men det er honningbiene 
som skal leies ut og ”represen-
tere”. Vi er også i gang med å 
tilby utleie av ”bie-blomsterkas-

Foto: Bieffekten   

Foto: Bieffekten   
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En rekke nett- og papiraviser 
brakte i sommer beskjeden fra 
Samarbeidsutvalget for Biolo-
gisk Mangfold (SABIMA) om at 
det skal mer til enn noen frø 
i et blomsterbedd for å redde 
insektenes eksistensgrunnlag. 
Så sant, så sant. Vi birøktere vet 
at det skal betydelig mer til enn 
et og annet blomsterbedd for at 
biene og de andre insektene som 
lever av pollen og nektar, skal få 
levelige vilkår.

Pollinerende insekter som bier 
og humler, fluer og sommer-
fugler trenger alle de naturlige 
blomsterengene, som er blant de 
mest trua naturtypene i Norge. 

Særlig slåttemark og slåttemyr 
er det svært få igjen av, sier 
generalsekretær Christian Steel 

i SABIMA, som er en paraply-
organisasjon for de biologiske 
foreningene i Norge, til avisene.

Det er positivt at folk lar 
hagen være «bievennlig», ved å 
la gressklipperen stå og unngå 
å bruke sprøytemidler. Likevel er 

ser”, som er kasser fylt av blom-
sterplanter spesielt attraktive for 
bier, med mye nektar og pollen. 
Med disse kassene ønsker vi å 
spe på næringsgrunnlaget for 
både ville og tamme pollinatører 
i området.

Stor interesse
Jeg er nok litt overrasket over 
interessen, sier hun, men jeg 
elsker å prate og formidle om 
bier, så det er helt topp. Det skal 
også lite til før vi får med oss 
media på saken, og det er også 
veldig til hjelp. Vi tilbyr bedriftene 
gode mediapakker og hjelper 
dem med å fortelle hva de gjør 
og hvorfor de er med på dette. 
Per i dag har hun kontrakt på tre 
bifolk. To på et kjøpesenter og 
ett på taket av et hotell i Trond-
heim sentrum. Det hører med 

til ideen at bedriften får overle-
vert all honningen. Vi gjør hele 
prosessen for dem og tapper på 
fine glass med firmaenes logo på 
etikettene. Honningen blir som 
en ekstra bonus av arbeidet, og 
så er det jo et håndfast produkt 
som virkelig konkretiserer miljø-
innsatsen til bedriften.

Totalt har Bieffekten 12 bifolk. 
Fire av disse er ideelle bikuber 
som står til tilgjengelige for barn 
og unge ved en 4H-gård og to 
andre på kultursenteret Isak i 
Trondheim. Alle inngår i det ped-
agogiske opplegget på stedet, 
men like viktig er det å bidra til 
en mer blomstrende by, forteller 
Sigrid. 

Birøkt er aktuelt både globalt 
og lokalt samtidig og det berører 
alle, gjennom bienes rolle i mat-

produksjonen verden over. Til nå 
etter to år her, har jeg enda ikke 
fått noen negative tilbakemeld-
inger. Folk er generelt sett veldig 
interesserte og positive, og det 
er jo veldig artig.

Det er klart at det koster litt å 
fadre en bikube gjennom Bieffek-
ten. Derfor er det også naturlig 
at det er aktører som ønsker å 
bruke samarbeidet til noe, som 
sponser kubene. Blant annet 
som PR-effekt, eller som forster-
king av bedriftens samfunns- 
og miljøansvar. Det å fadre en 
bikube eller to, er en fin måte å 
bidra med noe til omgivelsene, 
skape oppmerksomhet rundt 
biene og hvor viktige de er, både 
utad og internt i bedriftene.

Klikk deg inn på www.bieffek-
ten.no  eller på www.facebook.
no/bieffekten så lærer du mer. 
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ikke dette nok for å sikre bie- og 
humlebestanden, sier Steel.

Landbruks- og matdeparte-
mentet legger opp til en sterk 
dreining mot industrilandbruk på 
bekostning av det artsrike kultur-
landskapet, noe som er det stikk 
motsatte av hva som må til for å 
bevare bestanden, ifølge organ-
isasjonen.

De ni medlemsforeningene i 
SABIMA dekker hele spekteret 
av plante- og dyreliv, og driver et 
utstrakt kartleggingsarbeid. De 
eldste foreningene har kartlagt 
planter og dyr i over 100 år, og 
har eksistert lenge før begreper 
som naturvern og biomangfold 
oppsto.

Bievennlig hager er ikke nok!



Kontroll på varroasituasjonen?
AV BJØRN DAHLE

Vi har fått inn rapporter fra flere 
birøktere som har fôret inn nor-
malsterke på seinsommeren, men 
som har hatt en dramatisk reduk-
sjon i bistyrke i løpet av september. 
Vi har fått inn biprøver fra noen av 
disse birøkterne og det viste seg 
at infesteringsgraden av varroa var 
svært høy. Noen prøver hadde mer 
enn 50 varroa per 100 bier og dette 
er langt over det nivå som regnes 
som skadelig. I Tyskland anbefales 
umiddelbar varroabehandling der-
som infesteringsgraden er mer enn 
5 varroa per 100 bier.

Vi kan konkludere med at 
bifolkene som har en dramatisk 
nedgang i bistyrke kollapser på 

grunn av varroa og trolig med følg-
ende virus. De rammede bi røkt ere 
har foretatt en årlig oksalsyre-
behandling på høsten. Hvordan 
kan det da bli så mye varroa? Det 
er verdt å merke seg at de siste 
 vintrene har vært korte og milde i 
store deler av landet, og den yngel-
frie perioden har trolig vært kortere 

enn det vi er 
vant med. Dette 
gir varroaen en 
lengre sesong 
for reproduksjon 
og den kan, der-
som det er en 
del midd tilstede 
på seinvinteren, 
nå skadelige 
nivå i løpet av 

høsten. I tillegg kan reinvasjon fra 
andre sterkt infiserte bifolk gi en 
rask økning i infesteringsgrad.

Vår anbefaling er å måle varroa-
mengden i bifolkene gjennom ses-
ongen slik at man kan behandle 
mot varroa når det er behov. Mer 
om dette i et seinere nummer av 
Birøkteren.

kroner for tjenesten og fordelene 
er åpenbare. Først og fremst 
er vi sikret at alle bifolkene blir 
behandlet korrekt og til samme 
tid. Mange steder sliter man med 
birøktere som bekjemper for tid-
lig (før all yngelen har krøpet ut 
av cellene), eller så sent at biene 
kan overføre midd til bifolk som 
allerede er behandlet. 

Flere birøktere gir uttrykk for 
at behandlingen er et nødvendig 
onde (ingen driver birøkt fordi de 
er spesielt interessert i å behan-
dle med oksalsyre). Bare det er 
grunn nok for å inngå i ordningen 
med felles behandling. 

Kanskje er dette en idé også 
for ditt birøkterlag, eller der du 
bor?

Birøkter og næringsmiddel-
teknolog Morten Bull er kjent i 
vår bransje for sitt engasjement 
for å bruke vann iblandet mel-
kesyre i stedet for røykpuster 
når han steller bier. Dusjingen 
foregår via en dusjkanne som 
han mener egner seg spesielt 
godt til formålet (så godt at han 
nå tilbyr slike kanner for salg i sin 
nettbutikk, apinor.no).

Gode dusjkanner kan også 
brukes til oksalsyrebehandlin-
gen. Fjerne dysa, så får du en 
meget eksakt sprut som treffer 
helt ned til enkeltbier om du vil. 
Han har regnet seg ut til hvor 
mye væske som kommer ut av 
hvert trykk. Slik blir også doser-
ingen lettere, avslutter han.

Leier hjelp til oksalsyrebehandlingen
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I Rakkestadområdet går vi 
sammen om å behandle biene 
med oksalsyre, forteller birøk-
ter Morten Bull. Jeg tar jobben 
med å blande oksalsyren med 
vann og sukker, og så har vi en 
dyktig birøkter i laget som påtar 
seg jobben med å reise rundt 
og utføre selve behandlingen. 
Hvert medlem betaler hundre 

Foto: Bjørn Dahle
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Landbruks- og matminister Sylvi 
Listhaug har besøkt landbruksnæ-
ringen i alle landets fylker. I okto-
ber var turen kommet til å se på 
næringen i hovedstaden. 

Våre iherdige ByBi-folk med 
faglig leder Ragna Ribe Jørgensen, 
koordinator Agnes Lyche-Melvær, 
prosjektleder Anne Sofie Hensen 
og Vibeke Bigeland, ny hovedrøk-
ter i Stensparken bigård i spissen 
var på plass i Stensparken og viste 
frem næringen vår til et helt koppel 
med «fintfolk». 

Selv om det var oktober, sendte 
dronningene Sigrid og Zumzum ut 
noen av sine arbeidere for å hilse 
på delegasjonen. 

Du vet, ler Ragna. Vi ByBi-folk 
har det moro uansett hvem som 
kommer, vi. Denne dagen serverte 
vi lunsj av honningretter. Det var jo 
artig for oss at de kom susende i 
en svær sort bil som skle inn. . 
Plutselig ble alt veldig høytidelig. 
Alle folkene summet rundt minis-
teren som biene rundt dronninga. 
Vi snakket om det etterpå.

Listhaug & Co fikk smake ni 
ulike honningtyper fra Oslodistrik-
tet. Så ga vi dem med seg hon-
ningprøver fra fire ByBi bigårder 
med bier som beiter i henholdsvis 
Dronningparken, Frognerparken, 
St.Hanshaugen og Stensparken.  
Alle gjestene våre fikk tappe egen 
honning på et glass de kunne ta 
med seg. Det var flytende hon-
ning fra Stensparken bigård, sier 
Ragna. Jeg slynget den for et par 
måneder siden. Det var artig å 
oppleve hvilket engasjement disse 

folkene har rundt bier. Jeg må nok 
være ærlig å si at forkunnskapene 
er så som så, men når vi forteller 
om merking av dronninger og dan-
sing på tavlene, så følger de nøye 
med. Alle ga uttrykk for at nå lærte 
de virkelig noe helt nytt. Det at 
spørsmålene haglet, må vi ta til 
inntekt for ekte engasjement.

Tre viktige budskap
Ragna Ribe Jørgensen la vekt på tre 
hovedbudskap til Listhaug & Co.

Først brukte jeg ordet «alarm» 
om at vi nå har 75 prosent import-
ert honning til Norge. De fikk lukte 
på utenlandsk honning med skik-
kelig røyksmak. Noe av den import-
erte honningen smaker rett og slett 
fælt. Vi kan ikke heie på en import 
som resulterer i at folk smaker 
«feil» honning, og konkluderer med 
at de ikke liker den. Og enda verre, 

mange tror importhonningen er 
norsk.

Vi må virkelig klare å tilrettel-
egge slik at vi får norsk honning i 
butikkhyllene, sa jeg. I Listhaugs 
verden, betyr ordet «tilrettelegge», 
økonomiske midler. 

Det andre hovedbudskapet var 
at vi må få til mer næringsbirøkt. 
Jeg fortalte at antallet norske birøk-
tere er halvert i løpet av få år og 
at mange av de som driver næring 
er godt oppe i årene.  Jeg fortalte 
dem om viktigheten av å få nye 
birøktere til å starte opp, slik at vi 
kan rekruttere næringsbirøktere 
derfra. Og at myndighetene må til-
rettelegge for at næringsrøkt, som 
regnes over 250 kuber i Norge, blir 
mer økonomisk lønnsomt.

Det tredje punktet var at vi må 
få til et større artsmangfold av 
blomstrende vekster og ville insek-
ter. Jeg fortalte at også biene må 
sikres giftfrie trekk-kilder og at det 
må «tilrettelegges» for dette. Dette 
betyr også økt pollineringskapa-
sitet og det gjelder hele Norge. 
Utenlandske bier kan kanskje pro-
dusere billig honning, men de pol-
linerer ikke en eneste plante her til 
lands. 

Ragna Ribe Jørgensen oppfordrer 
alle landets birøktere å fokusere på 
norsk honning. Når du selger hon-
ningen din, må du våge å ta deg 
betalt. Vi må aldri konkurrere med 
hverandre ved hjelp av pris. Vi skal 
være stolte av det vi produserer – 
honning burde ligge i delikatesse-
disken og passer utmerket inn i 
hyllene på apoteket -  Og det skal vi 
formidle til både ministre og direk-
tører, avslutter gjengen fra i ByBi. 

Lærte landbruksministeren 
om bier og honning

En hel delegasjon med folk som 
bestemmer rammene rundt 
næringen vår. fra venstre: Knut 
Samset, landbrukssjef i Oslo,  
James Stove Lorentzen bystyret 
repr H, Kai Rune Tollefsen FOA 
landbruksavd, Listhaug, selveste 
Ragna Ribe Jørgensen og Mor-
ten Ingvaldsen landbruksdirektør 
FOA, Barn fra Bolteløkka barne-
hage og dronningene Zum Zum 
og Sigrid med hvert sitt hoff.
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Denne gangen er det nærings-
birøkter Knut Åge Floor i Bru-
munddal som svarer på vår lille 
kjendisspalte. Han har kun dre-
vet med bier i noen få år, men 
har allerede 300 bifolk i Norges 
kanskje beste honningfylke, Hed-
mark. Du kan lese om han et 
annet sted i dette bladet også. 

1: Hvorfor driver du med bier?
Det å produsere honning, betyr å 
kunne leve av å være på lag med 
naturen. Biene gjør en svært vik-
tig pollineringsjobb. 

2: Hva er det viktigste du 
gjør for å unngå 
sverming?
Jeg utvider plassen 
i tide og bruker 
byggevokstavler 
i skattekassene 
som svermeba-
rometer. Bygger 
ikke biene, er det 
ofte noe galt. Da 
sjekker jeg nøye. 
Dessuten må alle 
bifolk ha unge, 
gode dronninger.

3: Bytter du 
dronninger og i 
såfall, hvordan 
innfører du de 
nye?
Jeg bytter dronnin-
gene. De nye innfø-
res via en avlegger 
som forenes ved 
bruk av avispapir. 
Foreningen skjer 
ved innvintring og 
om våren. 

 produsere mer honning?
Birøkterne må skjerpe seg og 
følge med. Vi må ikke tro at 
birøkt er lettvint. Vi må gjøre ting 
i tide, for eksempel må vi kjøre 
biene tidsnok på lyngtrekk. I til-
legg må vi bytte dronningene 
jevnlig. Jeg forstår ikke hvorfor 
så mange birøktere gruer seg til 
å bytte dronninger. Det er egent-
lig en enkel jobb.

7: Hvis du skal gi en nybegyn-
ner ett tips, hva er det?
Prøv en sesong eller to med et 
par bifolk. Ikke klin til med 20 
bifolk før du har litt erfaring. 

8: Hvilken bired-
skap klarer du deg 
ikke uten?
Lastebil med lift. 

9: Hva forventer 
du av Honning-
centralen?
At de snur absolutt 
alle steiner for å få 
til en høyere produ-
sentpris. 

10: Hva ville du 
gjort hvis du 
var styreleder i 
Norges Birøkter-
lag?
Det har jeg rett og 
slett ikke peiling på. 
Noen ganger lurer 
jeg på om samar-
beidet mellom Hon-
ningcentralen og 
Norges Birøkterlag 
burde vært bedre. 

4: Hvilken hendelse i din 
birøkt husker du aller best?
Tja, det må være da jeg kom 
opp til Ljørdalen på natta og 
opp daget kaoset etter bjørnens 
herjing. Bjørnen var på stedet 
samtidig som meg. Han tok jakka 
mi. 

5: Hvordan mener du at vi 
skal få til en økt produksjon 
av norsk honning?
Det må bli mer økonomisk 
attraktivt.

6: Hva er det viktigste en 
birøkter kan gjøre for å  

Dronningbytte er enkelt
Jeg lurer på hvorfor så mange gruer seg så fælt til det
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Norges Birøkterlag søkt om 4,5 
millioner kroner fra Sparebank-
stiftelsen. Søknaden ble sendt 
sammen med ByBi i Oslo og 
midlene skal benyttes til å sette 
fokus på nytteverdien av insekte-
nes pollinering i naturen. 

Tiltakene skal primært rettes 
seg mot barn og ungdom, samt 
stimulere til samarbeid mellom 
generasjonene. Vi er inne i et 
omfattende generasjonsskifte 
i birøkten nå, sier daglig leder i 
Norges Birøkterlag, Trond Gjes-
sing. Det er viktig å flytte over 
kunnskapen fra de dyktige senio-
rene til de unge som er på vei inn. 

Fikk tre millioner
Vi er strålende fornøyde med at 

vi fikk bevilget tre millioner, sier 
Gjessing. Tidsrammen for dette 
engangsprosjektet er tre til fire 
år. 

Vi kommer til å henvende oss 
til birøkterlagene for å høre om 
noen vil søke om å investere i 
slyngeutstyr, opparbeidelse av 
lagsbigårde, utstyr, kuber beskyt-
telse og alt som følger med, og 
som muliggjør at interesserte 
kan bli med medlemmene på 
demonstrasjoner, kursing og 
spesifikk opplæring både i teori 
og ikke minst i praksis. 

Tanken er at alt som det 
investeres i skal kunne drives 
videre uten bruk av flere midler 
utenfra senere. 

Informasjon og formidling
I tillegg til formidlingen, er også 

informasjon viktig. Vi kommer 
til å bruke noen av pengene på 
utarbeidelse av informasjonsma-
teriell også, sier Gjessing. Dette 
store beløpet muliggjør at vi kan 
nå ut til ganske mange på en fin 
måte.

Men selv om det er penger i 
prosjektet, vil suksessen bli mye 
større hvis alle birøkterne del-
tar aktivt på hver sine arenaer. 
Du kan stå på stand, delta som 
instruktør, hjelpe til med lags-
bigården, demonstrere, snakke 
med pressen, og mye mye mer. 
Her er det positivt arbeid for alle, 
sier han.  

Norges Birøkterlag er den 
eneste organisasjonen i landet 
som effektivt når ut til omtrent 
alle som driver med bier.

Pengene skal skaffe flere unge birøktere.

Foto: Illustrasjonsfoto

Takk for tre millioner!



Kløfta. I etterkant spurte jeg etter 
faktura på varene. Nok en gang, 
ingen respons. Nå bestemte jeg 
meg for å teste om det er forskjell 
på hva man spør om. Jeg sendte 
en epost der jeg spurte om de ville 
ha honning fra meg i år? Da fikk 
jeg faktisk svar. Jeg kommuniserte 
med en som heter Bård Johansen, 
som høflig og vennlig beklaget 
mine opplevelser, og som også 
sa at manglende kompetanse var 
årsaken til manglende service.

Dette bringer meg inn på det 
som Birøkteren og Honningcen-
tralen selv skriver om lojalitet. Jeg 
tror dere nå bør legge fra dere det 
temaet. Jeg kjenner selv at jeg 
mister lysten på å lese Birøkteren, 
fordi det i hvert eneste nummer 
skrives om hvor viktig det er å 
være lojal mot Honningcentralen, 
og levere honning dit. Det er ikke 
slik at lojalitet går bare en vei. 
Honningcentralen må selv oppføre 
seg lojalt mot oss andelseiere. Vi 
må behandles med respekt og få 
svar på våre henvendelser. Selv 
om man ikke har en vare på lager, 
kan man sende et svar til kunden! 
Mye av det vi kjøper må vi ha for 
å kunne stelle biene, så om ikke 
Honningcentralen kan skaffe, 
MÅ vi kjøpe andre steder - vi kan 
ikke vente. Særlig ikke når vi ikke 
får beskjed om hvorfor ting ikke 
leveres, eller når ting kan leveres.

Dette handler ikke om kom-
petanse, men om holdninger. Og 
det er mye mer alvorlig. Jeg driver 
selv en liten bedrift, og jeg vet 
at kundebehandling er først og 
fremst respekt for kunden. Føler 
kunden det, godtar kunden mye. 
Det å bli påmint i hvert eneste nr 
av Birøkteren at vi må være lojale, 
samtidig som vi får svært dårlig 
behandling hos Honningcentralen, 
er ikke hyggelig.

Det er altså helt elementære 
ting som ikke er på plass i Hon-

ningcentralen, og det verste med 
det, er holdningen de signaliserer 
med å ignorere andelshaverne. 
Dette er uprofesjonelt og svært 
skadelig for samvirkets renommé.

Samtidig kan det vel ikke lenger 
være noen tvil om at Honningcen-
tralen bommer på prisen for hon-
ningen. Hyllene ute i butikkene 
er tomme og andelshaverne sel-
ger en god del av honningen sin 
direkte fordi de ikke har råd til å 
levere. Jeg får kr 70 per 400g for 
min honning, og når jeg er ferdig 
Debiogodkjent om et par år, tar 
jeg 80 for 400 g. Da kan jeg ta 
meg tid til å selge selv, og faktisk 
få overskudd i birøkten min. Om 
jeg leverer alt til Honningcen-
tralen, går min birøkt med under-
skudd. Jeg driver et lite gårdsbruk, 
og ønsker å drive økonomisk 
bærekraftig som en del av gården.

Dersom hyllene med norsk hon-
ning alltid er tomme, tyder dette 
på at honning KAN selges dyrere, 
samtidig som det KAN gis mer 
per kg til andelshaverne. Man 
kan omsette mindre honning, og 
få samme økonomiske resultat! 
Markedsandel og volumsalg er 
ikke alt. Folk vil ha norsk honning 
fordi den står for kvalitet.

Jeg tror det er flere enn meg 
som er lei av innlegg om lojalitet 
i Birøkteren. Det er på tide å snu 
på vinklingen. Honningcentralen 
tilhører oss andelshavere. Vi har 
både rett og plikt til å følge med på 
det som skjer der, og til å bidra til 
at drifta går for seg på riktig måte. 
Selvsagt skal vi andelshavere være 
lojale – såfremt Honningsentralen 
på sin side er det – og såfremt det 
er økonomisk bærekraftig å levere 
til Honningscentralen. For meg er 
det ikke det nå – og det er nok 
grenser for hvor lenge jeg fortset-
ter å levere med de rådende priser 
og med den mangel på respekt jeg 
opplever i samarbeidet.

Leserinnlegg

Ikke skriv mer om lojalitet til 
Honningcentralen
Ingvild Svorkmo Espelien fra 
Trondheim ble andelshaver i Hon-
ningcentralen i fjor. Samme år 
leverte hun sin første sommer- 
og lynghonning dit. Hun er altså 
lojal, slik de ber om. I Birøkteren 
i sommer, leste hun at 2014 blir 
et "skjebneår" for Honningcen-
tralen, og at det er mer viktig enn 
noensinne at de får honning fra 
birøkterne. Jeg sitter igjen med en 
dårlig følelse, skriver hun til oss. 
Årsaken er klar:

 
Problemet er at Honningcen-

tralen selv IKKE er lojale. De 
ser ikke ut til å bry seg om oss 
andelshavere. Jeg hadde første 
kontakt med dem rett etter at 
jeg begynte som birøkter, bestilte 
varer for ca 3000 kroner - blant 
annet verneutstyr til meg og mine 
to døtre. Det kom aldri, og da jeg 
ringte og etterlyste bestillingen, 
fikk jeg et temmelig grettent svar 
om at de ikke hadde utstyret på 
lager. Det var første møte med 
dem. Finnskoghonning hadde hel-
digvis alt, og jeg hadde det i løpet 
av to dager.

Neste møte var da jeg bestilte 
ei bok, og fikk ei helt annen. Rett 
skal være rett, da jeg ringte den 
gangen, sendte de faktisk rett bok 
og lot meg beholde den første - så 
nå har jeg to eksemplarer av Ingar-
sis' birøkt, og til slutt også ett eks-
emplar av Honningblomstboka. I 
vår bestilte jeg igjen fra centralen 
- denne gang for nærmere 5000 
kroner. Det måtte jeg avbestille 
etter 6 uker, da jeg ikke hadde 
hørt noe fra dem. Finnskoghon-
ning reddet meg igjen, og skaffet 
alt jeg manglet på to dager. Siste 
henvendelse var i august, da jeg 
fikk en bekjent til å hente utstyr på 

3 3 0
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

I forrige utgave av bladet Birøk-
teren, kunne du lese mye om 
bybirøkter Alexander Du Rietz. 
I løpet av høsten har han fått 
testet honningen sin skikkelig. 
Han ville vite om den kunne var 
forurenset, eller bevise at den 
var ren. Her er hva han skriver 
på nettsiden sin om resultatet 
(det kjente matstedet apritif.
no brakte selvsagt en lengre 
artikkel om saken. Flere andre 
medier følger opp. Alexander 
er en mester i det han holder 
på med!

Flere har stilt spørsmålstegn 
ved urban birøkt, og tror hon-
ning produsert i byen blir foru-
renset av eksos og svevestøv. 
Vi har derfor i samarbeid med 
Miljøstiftelsen Bellona og 
Mathallen, sendt honning fra 
Vulkan Bigård og Heier Gård 
til analyse. Resultatet vil over-
raske flere!

Seniorforsker ved Bioforsk, Erik 
Joner, har gitt oss en forståelig 
tolkning av prøvesvarene: ”Det er 
et høyere innhold av noen spor-
stoffer i Vulkanhonningen, men 

dette er hovedsakelig mineraler 
som er sunne (jern, fosfor, kal-
sium, kalium og magnesium), 
men det er også litt forhøyet 
innhold av kobber som trolig er 
fra antropogene kilder. Til gjen-
gjeld har den lavere innhold av 
sink og mangan. Både kobber 

og sink er essensielle mikro-
næringsstoffer, så de nivåene 
som er funnet i disse honning-
prøvene er ikke skadelige, tvert 
i mot vil jeg si at de inneholder 
sunne mengder sporstoffer, og 

at Vulkanhonningen inneholder 
flere sunne mineraler enn land-
honningen. Verken Vulkanhon-
ningen eller honningen fra Heier 
inneholder målbare mengder av 
de giftige tungmetallene kad-
mium, bly, krom, vanadium eller 
nikkel. Det ble heller ikke funnet 

noen målbare mengder PAH 
(polysykliske aromatiske 
hydrokarboner), som ofte 
finnes i jord/veistøv i byer. ”

Dette viser at urban birøkt 
gir minst like ren honning 
som tradisjonell birøkt på 
landet, og faktisk inneholder 
byhonning flere sunne 
mineraler.

Dette er gode nyheter 
for oss, som gjerne vil pro-
dusere honning både i byen 
og på landet.

Her ser dere prøveresul-
tatene sammenlignet med 
prøver tatt av byhonning i 
2013 og honning kjøpt i mat-

varebutikken.
Les mer: http://heierdurietz.

no/ren-honning-byen/
http ://www.aper i t i f .no/

Oppskrifter2/mat/Hvilke-bier-
tror-du-gir-best-honning

Ren honning i byen

Leserinnlegg
Synes artikkelen av  Roar Ree Kir-
kevold «Om å avslutte fôringen» 
treng ein kommentar.

Det er riktig at det er uøko-
nomisk å slå ut fôr som er blitt til 
overs, både unødvendig og mein-
ingslaust. Når eg forar inn, blandar 
eg til fôret i 30 liters melke spann, 
21 kg. sukker og 15 l. Vatn, og nyt-
ter fôrkar som rommar 15 l.  I fôret 

brukar eg ein skvett 7% eddik. Om 
lag ein halv kaffikopp på 30 liter.

På fôringsdagen set eg melkes-
panna på ein gassbrennar (krab-
bekokar) og varmar opp til om lag 
30 grader. Så fyller eg fôrkara heilt. 
Når karet er nesten tomt, fyller 
eg heilt opp ein gong til. Trenges 
det fleire oppfyllingar, fyller eg 
rikeleg. Når biene har trekt ned 
det dei vil ha, tar eg av forkara og 
silar vekk daue bier og anna rusk. 

B I R Ø K T E R E N  1 1 - 2 0 1 4  3 3 1

Det som da er blitt til overs, tilset 
eg ca. ein kaffikopp eddik på 30 
liter, og set dette til side til neste 
fôringssesong. Før eg brukar dette 
tiloversblitte fôret, varmar eg det 
opp til mellom 60 og 70 grader for 
å ta knekken på gjæring og andre 
uhumskheiter. (Fortsatt på krab-
bekokaren.) Dette har eg gjort i 
fleire år, og det fungerer utmerket.

Arne Magerøy

Alexander Du Rietz
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5 minutter 

med

2 måneder har gått 
rasende fort, og vi har 
fått gjort mye. Vi har 
trimmet organisasjo-

nen, rekruttert to nyansatte som 
begge erstatter innleie: 

Ny Kvalitetssjef Tora Snorradot-
tir kommer fra Kvalitetslederstilling 
i Ica og tidligere Tine, vår forvent-
ning er at Tora sørger for at vi aldri 
mer får inn forfalsket honning inn 
i produksjonen (dvs unngår gul 
alarm tilbaketrekking av varer fra 
kjedene) og at vi nå får en optimal 
kvalitetsstaking av våre råvarer 
samt optimalt innkjøp. 

Vi annonserte i forrige Birøktern 
etter en medarbeider til Bimateri-
ell-butikken og fikk inn flere gode 
søkere. Vi var enig om at vi trengte: 
en dyktig og service-minded per-
son i bimateriellbutikken som kan 
bistå dere på en profesjonell møte. 
En person som helst er birøkter, 
kan en del om birøkt og utstyr samt 
kan være ansvarlig for innkjøp av 
viktig bimateriell fra utlandet og 
skaffe gode priser. Vi må ha de 
varene på lager som dere birøk-
tere trenger når dere trenger det 
– det er målet! Vi fant denne per-
sonen i Marek Woloszyn, birøkter 
og tidligere leder av Indre Østfold 
birøkterlag med mange års erfar-
ing fra butikk. Han er intervjuet i 
dette nummeret av Birøkteren og 
dere kan lese mer om han der. Vi 
er overbevist om at vi har fått riktig 
mann på riktig plass!

Ellers har vi etablert en leder-
gruppe med regelmessige møter, 
fått fokus på lønnsomhet (ist-
edenfor volum) samt fått bestilt 

en del nye viktige varer både på 
importhonning samt bimateriell. 
Noe av det viktigste vi holder på 
med nå er å få fylt opp igjen hyl-
lene i norske dagligvarer med 
norsk honning samt våre import-
produkter. Vi har fått meldt inn til 
nå 107 tonn lyng-honning. Vi håper 
selvsagt på så mye som mulig, men 
det ser ikke veldig bra ut for øyeb-
likket. Alle som har lynghonning på 
lager, ring til oss og informer om at 
dere kommer innom med varen - så 
vi får produsert nok av vår berømte 
blikkboks med Ekte Honning!

Flere har skrevet og jeg setter 
stor pris på å få innspill fra dere. 
En skrev til meg forleden, forslag til 
strategi for HC. Han foreslo bl.a. at 
jeg skulle spørre dere andre birøk-
tere: Hva skal HC stå for? Hva skal 
til for at HC skal få det til? Så legger 
jeg til: Hva skal til for at dere skal 
være stolte av å levere til Honning-
centralen? Dette er meget viktige 
og interessante spørsmål som vi 
bør få svar på.

Bare for å si det helt tydelig: Jeg 
er helt enig med dere i at HC ikke 
har gitt dere en pris dere kan leve 
med, HC har ikke klart å betale 
nok for honningen tidligere. Dette 
forsøker vi nå å gjøre noe med, bare 
så det er klinkende klart! Prisen 
steg betraktelig inneværende år 
og vi har planer om å øke den til 
neste år. Hvordan skal vi få dette 
til? Jo, ved blant annet å få inn mer 
norsk honning til HC, bl.a. ved å 
øke prisene. Samt vi må ha stålkon-
troll på importhonningen. Det betyr 
ingen ny gul alarm. Importhonnin-
gen skal støtte oppunder HC og 
bidra til at vi kan betale en bedre 
produsentpris for den norske hon-
ningen til dere og ikke motsatt! 

Budsjettet vi har lagt til grunn 
for 2015 gjør nettopp dette, vi 
har pt forhandlingsmøter med alle 
kjedene og jobber for å få prisene 

opp. Råvareprisene har jo økt for 
mange produkter (både for akasie 
og norsk honning), da er det også 
grunnlag for prisjusteringer ut 
mot kjedene. For å få til et opti-
malt 2015 må vi være på lag med 
hverandre - det er jo derfor vi er til. 
Vi er et SAMVIRKELAG, det er jo 
hele tanken i samvirkelagstanken. 
Dere er mine eiere – fortell meg 
hva som skal til for at dere igjen 
skal levere mesteparten av hon-
ningen til HC. Private oppkjøpere 
vil alltid kunne legge seg noen kro-
ner over oss, men gapet har vært 
for stort. Samt det må også være 
andre grunner enn pris til å være 
medlem av HC, hva er det? La oss 
sammen jobbe ut dette. Vi må få 
med oss både de små, mellom-
store og store birøkterne. Alle er 
viktige for oss.  Vi må få fokus på å 
øke kubetallet og kjøre honningen 
til HC, istedenfor å jobbe med fin-
siling, fylling på glass, stå i helger 
på ulike markeder for å selge, hun-
drevis av telefoner osv. Tid koster 
også noe. Vi må dessuten jobbe 
med de mange nyrekrutteringer til 
bransjen og motivere dem til å gå 
fra 5 kuber til å øke kubetallet for å 
levere overskuddshonningen sin til 
HC. Hvordan får vi det til? Jeg sit-
ter selvsagt ikke med alle svarene, 
det gjør heller ikke hver enkelt av 
dere. Men, sammen gjør vi kanskje 
det og jeg har tro på at vi skal få 
det til. Hvis vi vil, ja da får vi det til. 
Jeg, sammen med teamet her på 
HC, vi vil! Vil dere? Dette må dere 
svare på. Fortell meg hva som skal 
til for at dere vil levere til oss. Hva 
skal til for at HC skal få det til? La 
oss glemme forhistorien og alt som 
ikke har fungert så optimalt som 
det burde, hva gjør vi NÅ?

Send meg mail med dine tanker 
til: kristin.slyngstad@honningcen-
tralen.no, evt ring meg for en prat: 
915 48 401
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

Det er helt utrolig, forteller birøk-
terveteran Olav Ramse fra Kløfta. 
Jeg har hatt bier i 60 år nå, men 
aldri noen gang opplevd et slikt 
sommertrekk som i år. For første 
gang i karrieren 
min, har jeg høstet 
et gjennomsnitt 
på 70 kilo per 
kube på samt-
lige av mine 109 
 produksjonskuber. 
Jeg har  tidligere 
vært oppe i et snitt 
på 60–70 kilo i 
enkelte bigårder 
og mer på en og 
annen bikube, men 
aldri har jeg fått 
så mye honning 
i gjennomsnitt.  
Den eksep sjo-
nelle sesongen ga 
meg over 7 tonn 
 sommerhonning. 
Altså det desi-
dert beste som-
mertrekket jeg 
har opplevd!

Årsaken til re -
kord avlingen, tror 
han kommer av et sammentreff 
av flere faktorer. 

Det var mye nektar i blomstene 
i år. Årsaken til det er vanskelig å 
si, men jeg tror det handler om 
gunstige regn- og temperatur-
forhold da plantene bygget seg 
opp.

Dessuten var det svært varmt 
og fint vær under hele hovedtrek-
ket på bringebær. 

I tillegg har jeg nå en veldig 
god stamme av krainerbier. Jeg 
har avlet dem selv og byttet ut 

nesten alle dronningene i 2012. 
De overvintret godt og kom som 
et skudd i vår. De bygde seg opp i 
god tid til å utnytte sommertrek-
ket i fulle drag. 

25 prosent av kubene har 
byttet dronning uten å sverme i 

sommer (stille dronningskifte) og 
omtrent 20 bifolk har svermet, 
men dette til tross, ble det altså 
en solid rekord. Jeg fikk også litt 
honning av de ti svermene jeg 
fanget pluss en del fra avleggere 
som jeg lagde, men den honnin-
gen teller ikke med i gjennoms-
nittet. Alle svermene kom etter 
at hovedtrekket var over. 

Dette synes jeg beviser at det 
ikke er nødvendig å ha todron-
ningskuber. Slik jeg ser det, blir 
det bare mye mer arbeid med en 

slik driftsform. Når krainerdron-
ningene er så gode, holder det i 
massevis med én dronning i hver 
kube. Nesten alle bifolkene fikk 
tre fulle skattekasser likevel. 

Alle mine bifolk har dronnin-
gen i kun én kasse. Jeg har testet 
å la henne gå i to, men det blir 
bare trøbbel når jeg skal høste 
sommerhonningen. Det jeg gjør, 
er å flytte opp tavler med ufor-
seglet yngel fra yngelrommet og 
opp i den skattekassen som står 
over dronninngitteret. Jeg mener 
at dette er veldig bra. Da blir en 
stor andel av ammebiene med 
opp for å arbeide med yngelen 
og dronningen får flere nye tavler 
som hun kan legge egg i. Jeg flyt-
ter gjerne et par tavler av gangen 
i tre omganger. 

Dersom jeg oppdager begyn-
nelsen til svermceller på en vel-
dig sterk kube, kan jeg flytte opp 
hele fem slike yngeltavler samti-
dig. Stort sett fjerner det sverm-
trangen. 

Jeg har lite varroa i kubene 
mine, forteller han. Norges Birøkt 
har vært der og gjort et forsøk 
og de fant bare noen få midd i 
en hel bigård. Dessuten bruker 
jeg å helle litt eddiksyre på avis-
papir mellom skattekassene på 
lageret. Det tror jeg er effektivt 
mot nosema. Skal man få my 
honning, må man ha sterke og 
friske bier, hevder Olav Ramse.

Han sier at han har levert 
hele 6,5 tonn sommerhonning 
til Honningcentralen. Hadde alle 
andelshaverne levert et gjen-
nomsnitt på 65 kilo per kube 
som de har, ville alle problemene 
til Honningcentralen vært løst, 
avslutter en fornøyd Olav Ramse. 

Honningrekord på Kløfta

Olav Ramse på besøk hos profesjonelle birøktere i 
Syd-Kina. 
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Oksalsyrebehandling
AV ELI ÅSEN

Oksalsyrebehandling mot varroa er 
en god behandlingsform med god 
effekt såfremt man følger oppskrif-
ten. Det man må være obs på er at 
oksalsyre ikke dreper midd i forse-
glede celler, det er derfor viktig at 
man venter med oksalsyrebehand-
ling til bifolket er yngelfritt. Er det 
yngel igjen i kuben ved behandling, 
kan en med fordel ta denne ut og 
destruere den.

Slik lager du 3,2% oksal-
syreløsning
Bland sammen 250 gram vann 
med 250 gram sukker og rør til 
sukkeret er oppløst. Hell så denne 
blandingen over 18,75 gram oksal-
syrekrystaller (1 boks fra HC). 
Denne oppskriften gir nok oksal-
syre til 118 tavlegater. Oksalsyre 
tåler dårlig å bli lagret så man kan 
ikke lagre den til neste år. 

Hvis du ønsker en mindre 
oppskrift kan du bruke 100 gram 
vann, 100 gram sukker og 7,5 gram 
oksalsyrekrystaller. 

Det er viktig å være forsiktig ved 
bruk av syrer. Som hovedregel skal 
man alltid helle syren i vannet, ikke 
omvendt (Vann i syre blir uhyre, 

syre i vann det går an). Men etter-
som oksalsyreboksen HC selger er 
såpass stor kan man allikevel helle 
sukkervannet i boksen med oksal-
syrekrystallene. 

Slik behandler du bifolket
1. Sjekk at bifolket er yngelfritt!
2. Bestem styrken på bifolket som 
antall tavler som dekkes helt av 
bier på begge sider.
3. Beregn 3,5 ml løsning per tavle 
dekket med bier på begge sider, og 
trekk dette opp i sprøyta.
4. Drypp løsningen sakte utover 
biene, slik at løsningen ikke bare 
renner igjennom kuben. Biene
sprer effektivt løsningen i kuben.
5. Behandlingen skal kun gjennom-
føres én (1) gang på høsten.

ØNSKES KJØPT
Sjølis honningløsner 
ønskes kjøpt.
Martin Lønning Stord 
Tlf 982 99 301.

Vær forsiktig!!
Bruk alltid syrefaste hansker, 
beskyttelsesbriller og åndedretts-
vern ved håndtering av

oksalsyrekrystaller! Syrefaste 
hansker og briller ved drypping av 
oksalsyreløsning.

Oksalsyre er en organisk syre 
som finnes naturlig i honning. 
Såfremt det ikke finnes honning 
i kubene under behandling øker 
ikke behandlingen syreinnholdet 
i honningen. Høstbehandling med 
oksalsyre er en god behandlings-
metode mot varroa, og sammen 
med fjerning av droneyngel om 
våren samt eventuelt en maursyre-
behandling mellom sommer og 
lyngtrekk ved behov gir dette en 
komplett varroabehandling. 

Foto: Eli Åsen

3,5 ml oksalsyreløsning pr tavle full av bier. 
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N B - S P A L T E N

Spørreskjema om honning-
høsten 201
På Min Side for medlemmer ligger 
spørreskjema om honninghøs-
ten 201. Vi ber alle medlemmer 
fylle ut denne. Dette gir oss god 
statistikk til bruk i forbindelse 
med avlingsskadesaker, i påvirk-
ning av myndigheter, til offentlig 
informasjon og til internt bruk i 
birøkterlaget. Dine opplysninger 
er viktige! Frist for innsending er 
1. desember 2014. 

Årsmøtene i NB og HC
Årsmøtet i Norges Birøkterlag er 
lørdag 21. mars 2015 (Honning-
centralen har fredag 20. mars). 
Merk av datoen i kalenderen alle-
rede nå. På Norges Birøkterlags 
årsmøte er alle velkomne selv 
om man ikke er utsending. Møtet 
blir på et av hotellene på Garder-
moen.

Tid for studieaktivitet
Høst og vinter er tid for studie-
aktivitet. Vi minner lagene om å 
melde inn kurs til Studieforbun-
det natur og miljø. Man får en 
studiestøtte på 100 kroner timen 
for gjennomførte kurs. Man må 

Støtte til avlsarbeidet i 
fylkene
Fylkene har frist til 15. november 
med å søke om tilskudd til avls-
arbeidet i fylkene. I tillegg skal 
fylkene bestille avlsdronninger 
til bruk i 2014. Er du interessert i 
avlsarbeidet og ønsker å benytte 
det avslmaterialet som fins i fyl-
kene, tar kontakt med fylkeslaget 
eller faglig utvalg i fylket.

Tillitsvalgt i Norges Birøk-
terlag
I tiden fram mot jul er det tid for 
lokallagene å avholde årsmøter. 
Flere lag har en utfordring med 
å skaffe tillitsvalgte. Har du lyst 
til å være tillitsvalgt i et lokallag i 
Norges Birøkterlag tar du kontakt 
med valgkomiteen i laget!

melde ifra til studieforbundet 
før kurset starter. Studiestøtten 
utbetales etter at sluttrapport er 
sendt inn.

Med litt planlegging er det 
mulig å legge opp møtekveldene 
gjennom vinteren som et kurs, 
og dermed få utbetalt kursstøtte. 
Studieforbundet har maler for 
studieplaner på sin hjemmeside, 
denne fylles ut og sendes inn til 
godkjenning i forkant av kurset. 

Se mer informasjon om studi-
estøtten på studieforbundets 
hjemmeside www.naturogmiljo.
no. 

I tillegg til den ordinære studi-
estøtten til kursvirksomhet har 
også enkelte av studieforbun-
dets fylkeslag andre støtteord-
ninger. Ta direkte kontakt med 
fylkeslaget i studieforbundet for 
mer informasjon. 

Sluttmelding av gjennom-
førte kurs
Husk å melde i fra til Studiefor-
bundet så raskt som mulig etter 
at kurs er ferdig. Utbetaling av 
tilskudd kan ikke gjøres før kur-
set er sluttmeldt. Gå inn på www.
naturomiljo.no.
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AV ROAR REE KIRKEVOLD

I dag, når jeg kom til en av 
 bigårdene mine som står rett ved 
en turvei/sti, hadde noen tatt 
kampanjen «Redd en bie» som 
foregår i media og på Vinmono-
polet veldig alvorlig. 

Om det var ment som mat til 
biene eller en honnør til oss som 

tar oss av biene, vet jeg ikke, 
sier birøkter Sigmund Svendsen 
i Oslo og viser oss et bilde av den 
lille buketten med markblomster 
som noen hadde stukket under 
strammestroppen. 

Okke som. En slik innstilling 
liker vi, avslutter han. 

En hyggelig 
hilsen fra noe

Foto: Sigmund Svendsen



Returadresse:
Norges Birøkterlag
Dyrskuevegen 20
2040 Kløfta B-Economique

Telemark Biutstyr
3800 Bø     ..............................................Tlf: 901 10 691

Rennesøy Biutstyr 
v/Jostein Kristiansen og Kristin Surnevik
4150 Rennesøy. 
Ring for avtale ....................Tlf: 51 72 38 76/414 26 963

Raudeberg, Jan. E.,
5258 Blomsterdalen ................................Tlf: 55 22 77 85

Jorund og Øyvind Bjerkely,
3239 Sandefjord.....................................Tlf: 33 47 00 43

Østfold Biutstyr v/Rune Johannessen
Tegneby gård, Vardeveien 25
1659 Torp ...............................................Tlf: 913 24 811

Vinteraktivitet
Nesten 400 sider
tips og praktiske 
råd for norske 
fohold.
Art. 9003

kr 349,-
hos alle våre 
videreforhandlere

Gå igjennom tavlelageret ditt og sortér ut gamle, svarte og dårlige rammer. Pakk dem i bananesker og lever 
dem til Honningcentralen. Her er hva som skjer med dem:

Vi smelter dem om for deg 
(inkludert grundig vask og desinfisering)  kr 7,00
Vi kjøper voksen av deg (cirka verdi per tavle) kr 4,00
Netto kostnad for deg kr 3,00
+ frakt
Alle priser er inkl. mva.

Slik slipper du alt arbeidet og får dine egne rammer 
pent buntet sammen i retur.
(kun vask av rammer: kr 3,75/stk)
Voksbytte er økonomisk, hygienisk og ikke minst veldig 
trivelig.
Nyt birøkten din og la oss ta møkkajobben.
- Det kaller vi ”rammebetingelser”.

De beste rammebetingelsene!

Hva med 
et nytt 
oppslagsverk 
under treet!
Art 9022

Den store 
biplanteboka

kr 330,- Lærebok i enkel og praktisk birøkt

Ingar,sis
birøkt

Roar Ree Kirkevold

Dyrskuevegen 20, 2040 Kløfta Tlf: 63 94 20 60
Reddalsveien 50, 4886 Grimstad Tlf: 37 04 19 28
E-post: post@honningcentralen.no


